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PUBLICACIÓ MENSUAL. 
La direcció de la revista no es fa 
responsable deis judiéis personáis 
deis seus col.laboradors. 

CCÜtOTm. 
Les eleccions al Parlament de Catalunya son el colofó del pri
mer cicle del procés democrátic. Pero pecariem d'ingenuus si 
creiéssim que ¡a democracia és un fet absolutament assolit per 
tothom: cal encara democratitzar els hábits del país. 

Aquesta no és una afirmació TEÓRICA EXTRETA D'UN 
LLIBRE sino la constatació d'un fet amb el que topem diária-
ment en el nostre treball a RUFACA. Cuan intentem trobar 
informado sobre un tema determinat, quan anem a buscar a 
les persones que teñen aquesta informació, la reacció mes ge-
neralitzada és: ". . . aixó millor no remenar-ho", ". . . veniu 
un altre dia. . ." ". . . ara no em va bé. . . " ". . . jo no sóc la 
persona adequada. . ." i moltes altres frases que només son 
evasivas per tal de no encarar-se amb els problemes que ens 
afecten a tots. D'aquí en deduim que certs sectors de la po
blado teñen por a la informació i prefereixen que les noticies 
es canalitzin a través del rumor. 

Pero bé no sempre som tan "desgraciats". Quan, per fi, des-
prés de mil i un problema, tenim la informació a punt de pu
blicar o ja publicada, llavors arriben les pressions i amenaces 
sobre el treball, la familia i les persones que cada mes fem 
RUFACA. 

Aquesta és la manifestació mes clara d'alló que hom haano-
menat "feixisme quotidiá". Es evídent que la RUFACA mo
lesta a certs sectors i que alguns preferirien que la revista no 
existís. I tot perqué entenem que "s'ha-de teñir l'honestedat 
de dir les coses tal com son" (si se'ns permet citar una frase 
recent del Rei), tal com son o tal com nosaltres les veiem, 
dones qualsevol que no estigui d'acord amb alió que s'ha es-
crit sap perfectament que la revista també publicará la seva 
opinió. Des d'un punt de vista informatiu només hi ha dues 
posicions per apropar-se a la realitat per poc engrescadora 
que siguí: la de l'avestrús que amaga el cap per no veure-la o 
la de l'assumpció crítica. Aquest darrer és el camí que ha triat 
RUFACA. I s'hi ha molts errors, és una feina de tots corre
gir-los. De moment, pero, limitem-nos a oferir una altra vega
da la RUFACA com una eina de comunicació entre i per tots 
els cerdans, perqué quan ho haguem aconseguit podrem dir 
que hem donat un altre pas important per a la democratit-
zació real del país. 

La Cerdanya pot fer-ho. Ha de fer-ho. 

MAPA POLITIC DE LA CERDANYA PER MUNICIPIS 
MUNICIPIS 

i . - Llívia 
2.— Puigcerdá 
3.—Age • Vilallovent 
4.— Guils 
5.— Fontanals 
e. — Alp 
7.— Bolvir 
8. —Das 
9.-~Cer 

10.— Isóvol 
ll.— Prats 
12.—Gruís 
13.— Meranges 
14.~ Bellver i Batllia 
IS.-Prullans. 
16. ~ Lies 
17.— Montellá - Martinet 
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ASAMBLEA DE LA COOPERATIVA 

JUAN AL[S TER: nuevo presidente de la Coope
rativa. 

Ei día 9 de marzo se celebró la asamblea 
extraordinaria de Socios de la cooperativa 
agropecuaria de la Cerdaña, con el siguiente 
orden del día: 

1. Lectura y aprobación en su caso del 
Acta de la sesión anterior. 

2. Lectura y aprobación en su caso de la 
memoria y balance de 1979. 

3. Aprobación del reparto de Retomos 
Cooperativos. 

4. Aprobación reparto aportadores de 
leche 1979. 

Plan de actuación para 1980, 
Ruegos y preguntas. 
Elección de 6 locales de la Junta Rec-

5. 
6 
7 

tora. 
8. Elección de Presidente de la Junta 

Rectora. .;• -> -̂'Í. ., . . -, .„-• 

El resultado de las elecciones fue el si
guiente: 

VOCALES 
Vicenf de Moxo Forga 108 votos 
José Ginesta Bragulat 98 votos 
Esteban Llombart Sahis 91 votos 
Salvador Fabra Ester 91 votos 
Amadeo Carrera Ribot 86 votos 
Isidro Tor Oliu 83 votos 
Los cuatro primeros formarán parte de 

la Junta durante cuatro años y los dos res
tantes durante un período de dos años. 

PRESIDENTE 
Juan AlisTor: 126 votos 
Francisco Turiera Puigbó de Massana 

96 votos. 
La asamblea se desarrolló con normali

dad, aunque quizás cabría destacar la poca 
participación de los asistentes cuando llegó 
el turno de ruegos y preguntas. 

RUFACA 

ish Flash Flash Flash Flash Flash Flash Flash 

Fueron descubiertos los autores de tos robos perpetrados repeti-
dannente en las escuelas y en dos chalets, aunque no fueron dete
nidos por ser menores de edad. 

En las montañas de Caixansfue recuperado por la Guardia Civil 
el automóvil matricula B-0967-C que había sido sustraído en Mar-
torel l . 

A l Sr. Jaime Reguant le robaron el coche en la puerta de su casa 

abandonándolo poco después en la Plaza de los Héroes con daños 
por valor de 20.000 pesetas. 

Durante el mes de marzo, la Guardia Civil detuvo a dos individuos 
por uso V receptación de objetos valorados en 500.000 pesetas. 

También durante ei mes de marzo desapareció de su domici l io 
et joven de 14 años José Ramón Segura no teniendo hasta la fecha 
noticasde su paradero. ; 

^seij qsefj qseij i/se/jf qsBij qsefj qseij i/si 

art- cultura • cinema • teatte • art - cultura • cinema • teatí 

CAPS; 
Bajo el lema de "CAPS" y con la cabeza 

humana o humanoide como tema monográ
fico, han expuesto Francesc CarboneU y 
Eduard Romero durante los días 19 al 30 
de marzo, en la Sala de la Caja Provincial 
una colección de 45 cuadros y dibujos de 
los que 10 son de Romero y 15 de Carbo
neU. Los otros 20 tienen la curiosa parti
cularidad de haber sido realizado conjun
tamente por los dos artistas. Uno los empe
zaba y el otro les daba término. 

4/RUFACA/abril 

Quizá a primera vista no se valore dema
siado este hecho, pero pienso que encierra 
tras de sí algo más que la simple anécdota. 

Como anécdota, me comentaba un ami
go mientras mirábamos la exposición, que 
algo que nunca he podido sufrir es que se 
retoque alguna cosa que él haya hecho a fin 
de mejorarla o cambiarla. Si ésta bien, de
cía, porque me siento satisfecho de haberlo 
conseguido; y siesta mal, porque es mío. 

Imagino que este sentimiento,que segu
ro compartimos muchos, debe agudizarse 
en ei artista tras poner sus sentidos en una 
obra; después de mirarla, retocarla, volver
la a mirar y sentir al fm que ya está aUí lo 

que pretendía. 
Pero no. Parece ser que esto han logrado 

superarlo nuestros artistas, queriendo, con 
su trabajo en común, denunciar el indivi
dualismo antisolidario de nuestra comarca 
y ser un testimonio de lucha contra el re-
trogradismo y la inmovilidad caciquil de la 
Cerdanya. Pero esto debieran decirlo ellos, 
y si no les da la gana de hacerlo, tampoco 
yo lo diré. 

Tampoco debiera decir así, llanamente, 
que no me gusta su pintura, pues corro el 
riesgo de que me repliquen que "no se han 
hecho las florecUlas para los cerdos". Pero 
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lo digo. Y no tomaré a mal su respuesta. 
Pensaré que quizá tengan razón. 

Quizá un "gustar" sobre algo en concre
to, sea una respuesta demasiado simple. 
Pero los profanos somos así de simples. 
A nosotros ha de entendernos el artista, 
no nosotros a él, 

Valoramos las manifestaciones artísticas 
por su capacidad de hacernos vibrar. Cuan
do nos entendemos, nos permitimos des
confiar e incluso llegar a tomar por medio
cre lo que quizá sea un genio incomprendi-

do. 
Personalmente encuentro en los cuadros 

de Romero y Carbonell mucho trabajo y 
minuciosidad pero falta de expresión o 
mensaje. 

Por supuesto -que estas opiniones son 
totalmente subjetivas y con un valor y peso 
específico mínimo. Más teniendo en cuenta 
la calidad de profano del que esto escribe. 
Más aún, si quieren, valorando los argumen
tos esgrimidos, tan simples, como son los 
de gustar o no gustar, sin más. Y ¿por qué 

no decirlo?, teniendo en cuenta que nunca 
colgaría en mi casa un Picasso ni un Miró y 
que no me deleita la poesía de Eluard ni la 
música de The Who. Sin pretender compa
raciones. . - •, 

Lo que es muy cierto es' que a los igno
rantes del arte no se nos brindan demasia
das oportunidades para dejar de serio. Por 
esto, en nombre de los que se identifiquen 
con estas líneas ¡^radezco a Francesc y 
Eduard su granito de arena. 

R. Sola 

UN PLE ASEPTIC 
Mes a mes aquesta secció va re-

duint el seu espai degut a que mes a 
mes eís plens son també mes curts. 
Així mateix el pie del día 21 de man; 
constava d'un sol punt a l'ordre del 
día que consistí en Taprovació ritual 
deis membres del consistori deis 
comptes i l iquidado del pressupost 
de 1979, després d'una llarga i tedio
sa exposició del secretan en qué tots, 
regidors, públic assistent i cronista^ 
ens hi várem aburrir molt . 

Es passá després ais informes de 
les comissions. El responsable de la 
comissió d'urbanisme, Josep Peitx, 
(EM), demaná a! pie si acceptava un 
pie extraordinari dedicat a l'aprova-
ció provisional de la Revisió del Fia 
General de Puigcerdá de 1964 pie 
dia 28 del mateix mes, a la qual cosa 
el regidor Ravetllat (CIU) hi afegí 
que seria desitjable rassisténcia a l'es-
mentat pie de l'arquitecte municipal 
Maties Domenjó. 

El regidor Vidal (CI) en nom de la 
comissió de Servéis demaná que el 
pal aprovés la contractació de perso
nal eventual per arreglar el problema 

~ b CASA 
de h VILA 

de les tuberies de la plaija del final 
del carrer Major. 

El regidor Salinas (PSC) de la ma-
teixa comissió es queixá del preu de 
les parades deis merxants del mercat, 
dones aquest s'havia doblat (de 35 a 
60 pts. el m2/dia). S'acordá convocar 
els merxants, els quals préviament 
s'havien queixat. 

Els regidors Canes (EM) i Fullana 
(PSC) completaren la informació so
bre la comissió d'ensenyament i cul
tura. En Fullana, en concret, informa 
al pie sobre una serie de propostes 
que se riii havien fet (vinguda d'una 
coral, projecció sobre una pel.b'cula; 
"Catalans Universals", Escola d'Arts 
i Oficis) per tal de saber si la comis
sió de cultura de Tajuntament estava 
capacitada económicament per dur-
les a terme. 

El mateix regidor proposá dema-
nar un consultori a l 'Instítut Nacio
nal de Previsió, donat que aquest 
cobra 12 ptes. per Ilibreta. L'ajunta-
ment hauria de cobrir el lloguer del 
local i r iNP se'n cuidaria de l'utillat-
ge etc. . ,,_., , 

Acavat el pie própiament dit, el 
secretari feu una crítica a l'article 
aparegut a la RUFACA anterior amb 
el títol de "Lo que cuesta morir", 
basant-se en que el párraf on es diu 
que un m'nxol del tercer pis costa 
14.000 ptes. és fals, dones el preu 
real aprovat recentment per l*ajunta-

ment d'acord amb els cosíoss és de 
30.000 ptes. pero que el m'nxol en 
qüestió era d'un segon pis i per tant 
el preu (40.000 ptes.) era legal. Tot 
seguit dona lectura ais preus vigents 
deis m'nxolsi 

1er. pis: 50.000 ptes. 
2on .p is ; 40.000 ptes. 
3er. pis: 30.000 ptes. 
4art. pis: 20.000 ptes. 
5é. pis: 15.000 ptes. 
66. pis; 10.000 ptes. 
El Regidor Turiera (Centristas) di-

gué que abans d'escriure es tenia que 
sapiguer alió que s'escribia. (El con-
sell de redacció de RUFACA par la 
seva part puntualitza que aquest ha 
sigut un article remitit a la redacció i 
que s'ha pubücat com qualsevol al-
tre). El regidor Pérez de Rozas (cen-
tristes) exigí que la persona que 
hagués escrit aixó ho rectifiques pú-
blicament i el regidor Ravetllat digué 
que seria bó que la gent sapigués que 
l'ajuntament amb aixó ho hi fa cap 
negoci. 

En Salinas, a próposit de RUFA
CA, digué que hi havia una altra 
factura publicada (la dal part) que 
encara no estava rectificada i exigí 
que es fes. Se Thi assegurá que ja es
tava fet. 

Finalment, el Sr. Roca, secretari 
de Tajuiitarnent fms el moment , es 
despedí del consistori, visiblement 
emocional. Informa que el seu cesa-
ment tenia que acordai-lo, segons la 
llei, la comissió permanent i s'oferí 
com a assessor del possible secretari 
habilitat mentra no ocupes la plaga 
interinament el nou secretari i s'ofe
rí també per qualsevol cosa que fes 
falta. 

RUFACA 

abrU/RUFACA/S 
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UN EXTRAORDINARI PLE DE TRAMIT 
El passat día 14 de mar9 a les vuít i quart del vespre, es reuní 

l'AJuntament de Puigcerdá en Pie Extraordinari a la fi d'aprobar 
el Pressupost de 1980 i acordar la formulado d'un crédit bancari 
de 10 mUions per tal de poguer atendré deutes procedents d'exer-
cícis anteríors. 

La sessió tingué un carácter formal, acceptant-se tot seguit el 
projecte presentat peí Secretan sense prácticament discussió sobre 
les partídes ni les dotacions asignades a cada una d'elles, donada la 
situació actual de descoordinació i manca de cohesió de la Cor-
poració per una banda i de precarietat financiera i económica per 
l'altra, el que incideix doblement sobre els consellers ai convergir 
en el seu ánim l'abséncia absoluta de finalitats derivada de la ine
xistencia total dHin programa o una política municipal a curt i 
míg términi i la teórica migradesa de possibilitats dineráries. 

Aixó no obstant, ha de atribuir-se aquesta situació en bona 
mesura a l'influx d'unes mentaUtats que predominen sobre els 
criteris mes flexibles, mes realistes i animosos d'aJtres que, tot i 
reconeguent la situació objectiva de l'Ajuntament teñen una visió 
mes oberta, esperanzada i possibilista i, sobre tot una sincera con
fianza en el futur i en les capacitats creadores del nostre poblé, 
una habilitat per treballar sense el recol^ament de amplis recursos 
monetaris i están dotats de facultats imaginativas que els perme-
ten alvirar camps de actuació que altres no poden capsir, no es 
atreveixen a explorar o no els interessen. Si contráriament, resul
tes que no son aqüestes les causes reals de la situació actual, cal-
dria pensar en una política premeditada per provocar el desends i 
el sentiment de impotencia a fi de manipular les coses a "petit 
comité" i fer passar pilotes a la esquena de la Corporació, evitant 
qualsevol debat clarificador aixó com el coneixement de l'opinió 
pública, lo qual si bé no ho descartem totalment ens resistim 
a acceptar com a possible esperit o intencionalitat d'algunes per
sones significades de l'Ajuntament. Advertim aquesta possible 
temptació davant el contingut de alguna partida pressupostária 
que fa entenedora aquesta intenció, com per exemple el fet que es 
destinin 1,4 milions per honoraris de formado de projectes téc-
nics sense explicitar a que es deu una previsió tan important, lo 
que dona a pensar que no es busca sortida a aquesta situació de 
crisis permanent a l'Ajuntament sino que es considera una situa
do estable, lo que ja prevenim de antuvi no estariem dispossats 
a recol^ar, encara que aixó requerís un enfrontament obert que 
trascendís a l'opinió pública. 

El Pressupost aprovat no és, dones, el Pressupost de l'Ajunta
ment tota vegada que els consellers s'han limitat -com la propia 
Comissió d'Hisenda— a donar el vist i plau com un tramit necessa-
ri reservant-se el seu pensament peí moment que ho creguin opor-
tú. El Pressupost no reflexe ni proximament ni remota el sentir 
de la Corporació ni la correlació de forces sino que respon ais 
interessos predominants al moment actual donada la inhibido de 
la m^oría deis consellers. Pero si sembla que aquesta aprobado 
táctita siguí irrelevant, ja que es diu que el Pressupost es solsa-
ment índicatiu, es de teñir en compte la seva importancia política 
donat que es tracta d'un deis passos mes trascendents de la Corpo
ració dins de rExercici, dones prefigura i condiciona tota la activi-
tat económica de l'Ajuntament i per tant totes les seves actua-
cions durant l'espai temporal a que es refereix. Qualsevol activitat 
projecte, o actuació que vulguin fer-se dins aquest any tindran 
que subjectar-se a les possibilitats pressupostáries o cladrá anar a 
un pressupost extraordinari. 

El primer capítol del nou pressupost fa referencia a les despe
ses de personal, el qual compren a totes les persones que treballen 
per l'Ajuntament en una o altra activitat i els ingressos que reben 
per qualsevol concepte, incloguent la Seguretat Social i la MUN-

6/RUFACA/abrü 

PAL, lo que en números rodons deu xifrar al voltant deis 24 mi
lions de pessetes. 

El capítol segon está destinat ais servéis amb un import global 
d'uns 31 milions de pessetes, que intentarem desgranar lleugera-
ment en els seus apartats mes importants: 
Material de oficina 600.000 ptes. 
Teléfon i similars 250.000 ptes. 
Reparacions d'edificis 1.250.000 ptes. 
Lloguers i contribucions 350.000 ptes. 
Defensajurídicai asegurances 250.000 ptes. 
Reparacions paic móvil 200.000 ptes. 
Beneficencia 450.000 ptes. 
Ensenyament 2.000.000 ptes. 
Pestes, monuments i turisme 1.300.000 ptes. 
Abasteixament d'aigües potables 1.800.000 ptes. 
Clavegueres 350.000 ptes. 
Enllumenat públic 2.500.000 ptes. 
Renovació de vies púbUques 5.500.000 ptes. 
Manteniment de l'Escoixador 1.200.000 ptes. 
Materials per a pares públics 150.000 ptes. 
Concessió de la recollida d'escombreries 3.000.000 ptes. 
Instrumental per a la Brigada d'Obres 250.000 ptes. 
Exposicions i fires 250.000 ptes. 
Boscos i vivers (ICONA) 305.000 ptes. 
Habers passius i assisténcia metge 60.000 ptes. 
Prestecs Banc de Crédit Local - Interessos i comissions 2.441.774 ptes. 
Prestec Bancari - Interessos i comissió 1.200.000 ptes. 
Premis recaptació i servéis mancomunats 200.000 ptes. 
Consorci Bombers 200.000 ptes. 
Subvencions i apottacions de interés municipal 145.000 ptes. 
Bens i instal.lacions d'iis públic (inversions de capital 
no productives de ingressos) 200.000 ptes. 
MUlores de bens immobles 200.000 ptes. 
Biblioteques, mobiliari i efectes 375.000 ptes. 
Gastos i honoraris de formació de projectes técnics 1.400.000 ptes. 
Abasteixements d'aigües - malcriáis inventatiables (dorador) 200.000 ptes. 
Construcció de ninxols 850.000 ptes. 
Amortització de prestecs Banc de Crédit Local 1.181.083 ptes. 

Aqüestes xifres, repetim en números rodons, serán las que 
haurá d'executar l'ajuntament, tinguent per entes que deis 5,5 mi
lions que es destinin a la renovació de vies publiques n'hi han gas
táis ja uns 3 milions; que de 1,2 milions reserváis per l'excorxador 
s'en tener que pagar les despesses de l'any passat que no han po-
gut ésser ateses; que amb el crédit de 10 milions es té que pagar 
factures a FECSA (se l'hi deu mes de 5 milions) i a la mutualitat 
MUNPAL (s'hi deuen mes de 4 milions) i altres coses pendents 
de pagament. 

De tota manera les aportacions de l'Estat s'han incrementat 
enguany uns 15 milions peí nostre municipi, es rebrá aument de 
les taxes i arbitris municipals derivat de les noves Ordenances fis-
cals, la Diputado ha donat subvencions a l'Ajuntament per dife-
rents obres realitzades que sumen uns 3,2 milions i a mes 150 mil 
pessetes com ajut a les despesses de la neu i es prevehuen uns 2,4 
milions de subhastes forestáis autoritzades, tot el que permet 
passar de 40 milions ingressats i pagats el darrer exercici a la xifra 
de 55 milions que assolexi el Pressupost nivellat de 1980. 

Hem vist com amb aquests 55 milions mes els 10 milions del 
crédit bancari no queden disponibilitats a l'Ajuntament per em-
pendra cap actuació significativa ni, fins i tot, fer gaire cosa mes 
que consolidar el pressupost, o dit d'una altra manera, la situació 
financera de la Corporació. Aixó, pero, no és totalment cert, ja 
que algunes partídes pressupostáries han hagut de consignar-se 
reglamentáriament o altres teñen una previsió molt amplia per lo 
que no serán disposades i a final d'exercici quedaran disponibles 
per altres actuacions a que es vulguin dedicar quan menys uns 4 o 
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5 milions. El pressupost ha sigut confeccionat contra el criteri de 
nombrosos consellers i fins i tot de la Comissió d'Hisenda peí pro-
cediment tradicional o burocrátic, sisteme que no és el mes adient 
per a una etapa democrática ja que es correspon al funcionament 
deis ajuntaments del temps passat quan el que interessaba era que 
ni el poblé ni els consellers mateixos s'en adonessin del que es feia 
amb els diners, que l'Alcaldia i la Permanent manejaven al seu 
aire. Des d'una perspectiva mes democrática com correspon ais 
temps actuáis, el control real dinerari deu ésser responsabilitat 
deis consellers de la Hisenda municipal i mai d'un funcionari i per-
toca fer un pressupost delimitant estrictament les despesses fixes 
de manteniment per deixar el sobrant a disposició de la Corpora-
ció per que pugi destinar-lo segons l'ordre de prioritats que don-
gui ais problemes pendents i a les actuacions previstes. Avui es 
requereix gairebé aplicar el sistema de pressupost base zero se-
guint l'exemple donat per la Generalitat. Per altra banda cal dina-
mitzar i potenciar al máxim tot l'apareU municipal (tant la part 
administrativa, Brigada d'Obres i els diferents servéis) per tai de 
obtenir de tots ells el profit óptim, tota vegada que s'enduen 
la part mes substanciosa del pressupost de tot l'Ajuntament. Es 
dones necessari teñir una Brigada d'Obres amb capacitat suficient 
per assolir totes les necessitats del municipi evitant despesses 
adicionáis de gran importancia, treurá el máxim de suc de l'orga-
nització administrativa dotant-la del necessari per aconseguir un 
rendiment dinámic baix concepcions gerencials, i adaptar tots i 
cadascun deis servéis de manera que quedin cobertes degudament 
totes les possibilitats que puguin esmer?ar fugint de concepcions 
superades per tal que puguin ampliar les seves funcions a totes 
les situacions imaginables. 

Tot aixó queda supeditat a com es reestructuri l'Ajuntament 
i a que es descentralitzi el treball, fent possible que cada conseller 
cada Comissió i cada Delegado de Servei disposin de competén-
cies i responsabüitats davant el Consistori en Pie que permetin 
endegar actuacions coherentsiharmonioses en profit del poblé, 
baix l'orientació i control del propi plenari municipal. 

La quantitat pressupostada és insignificant davant les neces

sitats del municipi ais moments actuáis, es cert, pero també ho és 
que no es tracta pas d'una quantitat que faci riure; una xifra 
d'aquest ordre, un cop sanejada l'economia municipal, si és bén 
administrada — i no únicament mirant la paperassa sino tenint 
cura de l'execució de cada servei i de cada obra —pot donar molt 
de si. Aixó será possible en endavant si ho propiciem tots els que 
estem a l'Ajuntament i principalment el Sr. Alcalde -^ —que té 
l'obligació i la responsabilitat de fer que la cosa rutlli i no segueixi 
essent una máquina morta—, pero també de tots els que des de 
fora contempleu les actituts i l'activitat del vostre Ajuntament. 
Entre tots hem de fer possible canviar el concepte de l'Adminis-
tració Local i aconseguir que l'Ajuntament estigui present a tot 
arreu i desenvolupi una activitat creadora de vida i de prosperitat 
en els camps cultural, social i económic i no es limiti a anar tirant 
baix una visió burocrática que el Iligui a continuar essent un apa
rato de recaptació i de distribució d'impostos. Hem vist com to
tes les formacions polítiques propugnen una important quantitat 
de millores per a la Cerdanya en els seus programes electorals 
municipals i de la Generalitat. Ha arribat dones l'hora de que 
aqüestes ambicions i promeses es vagin traduint en realitats mate-
rialitzades des d'ambdós organs de govem (la Generalitat i els 
municipis) i per a no perdre temps hem de comentar a planificar, 
hem de treballar tots en una sola direcció i sentit, hem de clarifi
car-nos i determinar-nos a treballar plegats, solidariament, a tots 
els nivells institucionals i territorials. Contrariament anem al fra-
cás o, en el millor deis casos, a perdre cuatre anys mes per a Puig-
cerdá i per a la Cerdanya. 

Bé i per avui, només resta manifestar que, després del pie 
formal que va tractar "a l'antiga" de les quantificacions econó-
miques, va encetar-se espontániament una sessió de discussió, de 
crítica i autocrítica a carree d'alguns consellers que va allargar-se 
extraórdinariament, fins que algú va preguntar a tall de broma si 
en rOrdre del Dia hi constava que s'havia de anar a sopar, quan ja 
era vora les dotze de la nit. Tot seguit cadascú va anar-se'n a casa 

seva. 
F.X. Bosom 

Tinent d'Alcalde d'Hisenda 

PARK HOTEL 
•H- -se- -H-

DIRECCIO: Joan Orriols 
ESPECIALITAT: Bodas i banquets 

PUIGCERDA. Telf. 88 07 50 

ANTIGUITATS E. ORRI 
Major, 30 

TEL.: 880.287 PUIGCERDA 

FILATELIA 
MONTANÉ 

IC/. Morera. 6 

P U I G C E R D A 

FOTO - ESTUDI 

Escoles Pies, 16 
Tel: 88 03 88 
PUIGCERDA 

Restaurant ti'pic de muntanya 
Escudella i carn a la brasa 

Tel. 880.662 - 26 BOLVIR 
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actualitat 

L'EVOLUCIO DEL VOT A CERDANYA 
Des que s'encetá la Reforma Política el 

poblé cátala ha passat per 7 consultes elec-
torals. La participació pe! que fa referencia 
a Puigcerdé ha sigut variable. Des d'aquell 
80,3 per 100 del primer Referéndum l'any 
76 en qué la gent encara anava a votar amb 
por, fins al 62,01 per 100 de les darreres 
eleccions, s'ha passat pels más diversos ni-
vells de participació, el compte mes baix 
deis quals l'ha constituit l'Estatut (58,47 
per 100) de forma similar a alió que ha 
succeí't a tota Catalunya. 

Pero les dos Eleccions Generáis i les del 
Parlament han suposat quelcom mes, Amb 
tres anys s'ha passat d'una situació política 
clarament hegemonitzada per UCD a una 
altra on el partit nitídament guanyador és 
Convergencia i Unió, que ha aconseguit in
crementar els seus vots de forma escalona
da en les tres conteses electorals. 

L'aocló del vot útil, el probable traspás 

deis vots de Solidaritat Catalana (homolo-
gable a AP - CD) a Centristes i alguns 
d'aquests a Convergencia podrien explicar 
el creixement d'aquesta i el manteniment 
de Centristes, fprmació que ha perdut pocs 
vots a Puigcerdá, encara que bastants mes 
a la comarca. Pero només ho explicarien 
en part, dones si sumem els vots dretans 
o d'opcions —diem-ne— moderadas obtin-
guts a les Eleccions al Parlament compa-
rant-los amb els de les darreres Eleccions 
Generáis ens adonarem que no es tracta 
solament d'un traspás de vots sino d'un 
increment global de les esmentades op-
cions. 

D'on s'alimenta aquest creixement? 
Es dubtós pensar que han absorvit vots de 
l'esquerra visiblement afeblida. Más aviat 
podría pensar-se a la llum del nivell de par
ticipació mes alt obtingut per la comarca 
restant-hi Puigcerdá, habítualment mes 

abstencionista i más decantada a la dreta 
que la Vila, que el signe de l'abstenció no 
és el mateix que el de les eleccions passades 
a r i de marp del 79, a on l'esquerra (PSC-
PSOE i PSUC) va incrementar considera-
blement els seus resultats i, mott especial-
ment, els socialistes varen gairebé igualar 
els vots obtinguts per UCS. L'increment 
d'ERC, per altra part, no arriba a compen
sar l'afebliment de l'esquerra. 

L'acció del vot útil i el canvi de signe 
en l'abstenció poden ser, per tant, les dues 
principáis notes definidores deis importants 
canvis en els resultats electorals a la nostra 
comarca. Pero tot plegat es difícil de preci
sar en un comentari d'urgéncia com és 
aquest i en el poc espai disponible. En 
conseqüéncia ho deixaríem más com a 
hipótesi de treball que no pas com a afir-
macions categóriques. 
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CERDANYA 15/J/77 ^ 

1/M/79 ^ 

20/M/80 Q ] 

CENTRISTES CONVERGENCIA 
DE CATALUNYA I UNIÓ 

PSC 
PSOE PSUC ERC 

SOLIDAR. 
CATALANA ALTRES 

PUIGCERDA 

CENTRISTES CONVERGENCIA 
DE CATALUNYA I UNIÓ 

>2a 
PSC 
PSOE PSUC ERC 

SOLIDAR. 
CATAL,ANA ALTRES 

CERDANYA DESCOMPTAT 
PU»GCERDA 

WmH ¡ ^ 
CENTRISTES CONVERGENCIA 

DE CATALUNYA! I UNIÓ 
PSC 

PSOE PSUC ERC 

m^n 
SOLIDAR. 

CATALANA ALTRES 

EQUIPARACIONS 
Com les formacions polítiquM i les aliances no 

son exactament les mateixes en les tres aleccions 
grafiadas, ofarím les equiparacions que hem fet, 
par conilxer els criterls de les quals ramitim a la 
RUFACA número 15. 

. 1 5 - J - 7 7 . 
UCD INDEP-GIR LLIGA 

Pacte Democratic (CDC PSCR) 
PSC - PSOE PSP 

PSUC 

ESQUERRA DE CATALUNYA 
ALIANZA POPULAR 

ALTRES: UCD; FUT; RS; CT 

1 - M - 79 
UCD 
CiU 

PSC-PSOE 
PSUC 

ESQUERRA REPUBLICANA 
COALICIÓN DEMOCRÁTICA 
BEAN; LCR; PCT; MC - OEC; 
OCE; ORT; PC; PT; IR; UN; 

ULE; EC 

. 2 0 - M - 8 0 . 
ce -UCD 

CiU 
PSC-PSOE 

PSUC 
ERC 

SOLIDARITAT CATALANA 
NE; UC; PSA; FN; UPS; 

BEAN - UP; FE 

NOTA: Aoraím la col.laboració que la Guardia 
Civil ens ha brindat par la reoollida de dadas. 
AoraVment que fem axtensiu ais nombroaas ajuts 
amb qué han vingut prodigant-se amb RUFACA. 
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NOVES ADQUISICIONS PER AL PARC DE PUIGCERDA 
El dia 12 de mar? varen ser depositáis a TEstany de 

Puigcerdá, 6 cignes negres, dos máseles i quatre femelles, 
i 14 anees reials, que provenen del Jardí Zoológic de 
Barcelona, i que foren gestionats peí nostre veterinari, 
Sr. Ramón Amils, donades les seves bones relacions amb 
l'esmentat Zoológic. 

Llur aclimatació fora massa curta, i en el moment de 
posar-los en Ilibertat algún espécimen tremolaba de fred. 
Els anees tot seguit s'amagaren sota r"embarcadero" , 
per protegir-se del fred. 

Hem de fer constar que tots aquests cignes i anees 
son nascuts al mateix pare de Barcelona, teñen les ales 
operades perqué no volin i que estaven destinats a anar a 
parar a Madrid. 

Esperem que aqüestes aus resisteixin el fred; que 
aquests dies en fa, i que aquests estiu ens gaudim de la 
seva simpática presencia, al mateix temps que sapiguem 
cuidar-los, i vigilar que aqüestes coses que ens pertanyen 
a tots no es malmenin. 

P. Font 

mñ 

S.M 

:%. 
^ > C -. *- • t/ 

Volem encetar amb el máxim d'esperit 
d'infoTmació aquesta serie d'articles enfo
cáis de cara a donai una imatge interna del 
funcionament de les forces polítiques pre
senta a la Cerdanya. 

Comencem per Centristes. Perqué Cen-
tristes? Perqué és evident que és un partit 
que darrerament ha sofert canvis encami-
nats a que la ünatge del mateix s'adapti 
mes al fet nacional de Catalunya, així com 
a desprendre's de la imatge "caciquil" que 
la gent en té i que obviament existeix, tal i 
com va reconéixer ara fa uns mesos el Se-
cretari General del Partit, Arias Salgado, 
dient que el pitjor enemic d'UCD és el 
caciquisme. La manera, per tant, d'iniciar 
aquest canvi será rebutjar qualsevol brot 
d'aquest enemic. 

Es en aquest seníit que podrien inter-
pretar-se els canvis succeits al Comité 
Comarcal de Cerdanya. Pero si ens remon-
tem a Porigen del partit o a rinici de la seva 
presencia a la comarca recordarem que el 
15 - J - 77 no hi havia encara ningü que es 
responsabilitzés, almenys públicament, de 
rUCD a la Cerdanya. Fou amb les Elec-
cions Generáis de Pany 79 i rnolt especial-
ment amb les municipals quan es comenta
ren a fer públics els seus homes: Fcesc. 
Tunera, Pérez de Rozas, PiguiUem Llaveria, 
etc., per citar els de Puigcerdá, 

Des de llavors fins ara, pero s'han anat 
produint canvis que s'han pal.lesat des de 
fora en un desplafament d'en Turiera i el 
seu equip. Aquest despla^ament s'inicia, 
segons fons diverses, cap aJlá l'octubre en 
que en Pérez de Rozas és nombrat membre 

* del Consell Executiu de la provincia de 
-'' Girona, mentre qui era cap de Uista queda 
•̂  relegat a un órgan "d'ordre inferior" com 

és el Consell Polític. Al voltant d'aquesta 
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época comenta a correr el rumor de la di-
missió d'en Turiera, rumor que ve a confir-
mar-se en Pacte pubUc de PAjuntament 
on també s'informá de les gestions portades 
a terme a fi d'aconseguir subvencions per la 
Pista de Gel (gestions que sembla ser conti
núen positivament). Poc després el regidor 
en qüestió desmentirla la seva dimissió a 
aquesta mateixa revista, aímenys com a 
cosa inminent, Pero aUo que sembla cert, 
segons fonts properes, molt obertes a la in
formado, és que amb el Congrés del Partit 
el Comité Executiu Local es dissol i es for
ma una Junta Gestora formada per Pérez 
de Rozas, Josep Morer i Pere Dosta, des
prés d'haver acordat per 10 vots contra 3 i 
1 abstenció exigir la dimissió de l'esmentat 
regidor en un pía? de 15 dies i el nombra-
ment del 4art. de la llista de Puigcerdá, 
Esteve Llombart, per incompatibÜitat del 
tercer per qüestions professionals. 

La proximitat de les Eleccions al Parla-
ment, no obstant, fan que el tema es post-
posi fins el punt que avui, en el moment de 
redactar aquest article, encara segueixi pen-
dent, malgrat que en una de les darreres 
reunions a Girona es nombres com a Dele-
gat de Cerdanya a Román Bertrán, candi-
dat al Parlament. 

LA CAMPANYA ELECTORAL 
Tot plegat ha confluit en qué a la cam-

panya aquest partit intentes donar una 
imatge diferent que no degué incidir en 
l'electorat si ens atenim ais resultats, els 

quals, malgrat la important inversió econó
mica que comportaren en relació a la d'al-
tres partits, no lograren recuperar Phege-
monia a Cerdanya tal i com havien aconse-
guitel 77. 

La campanya portada a terme peí partit 
s'ha caracteritzat per un esperit bastant 
agressiu, sobretot envers Convergencia, i 
també per un cert caire mercntilista a l'ofe-
rir regáis i diners per a la futura Associació 
de Veinsde Semperí. 

Prova d'aixó en s6n els cignes negres que 
ara tenim a Pestany (per cert: a un ja Phan 
matat!) grácies a les gestions i els diners 
que es van aportar al comenfament de cam
panya. Per mes informació oferim els preus 
d'aquestes gestions: 6 cignes a 25.000 ptes. 
cada un, aconseguint una rebaixa de 8.000 
ptes. per cap, i 14 anees a 500, si'maiít un 
total de 109.000 ptes. 

Al mateix temps, un representant de 
Centristes de Girona es desplana a Semperí 
i oferí ais habitants del barrí un ajut mate-
rialitzat en un taló de 500.000 ptes., per 
arreglar el problema de Paigua i el cobra-
ment del qual sembla imminent. 

L'electoralisme evident d'aquests dos 
fets, malgrat se'ns hagi assegurat que es 
tracta d'una coincidencia, ens fa ser escép-
tcs i mes si tenim en compte que el Presi-
dent de Centristes de Girona, Josep Co-
derch, afirma a la Taula Rodona, organitza-
da per Amics de Cerdanya que C.C. dispu-
sava de molt pocs diners per la campanya. 

Queda obert ara un llarg procés polític 
sense cap consulta electoral en qué podrá 
veure's en qué es concreten aquests canvis 
i com se supera a la comarca aquell proble
ma que remarcava el Secretan General, 
Arías Salgado. 

E.G.iJ.P. 



PROPOSTA DE CREACIO 
D'UN GRUP DE DEFENSA 

DE MONTÉELA 
Vull dirigir-me a vosaltres per 

plantejar-vos una idea que fa temps 
que em ronda peí cap. 

Es tracta de la creació d'un grup 
de defensa de Montellá. Es una idea 
que en cas de possible realiUació, 
s'hauria de madurar molt i planificar 
Tacció que es podria dur a terme. 

L'acció seria ampia i es necessita-
ria gent responsable i capacitada per 
portar l'imciativa endavant. 

Al ésser un grup minoritari la feina 
rhauriem de fer a Montellá i després 
si anés bé i a ésser possible^ a la Bat-
llia -dita també petita Cerdanya-, 
subcomarca que abarca des de Bell-
ver a Sant Martí deis Castells, tota la 
ribera esquerra del Segre i que inclou 
entre d'altres els pobles de Talló, Pi, 
Oliá, Santa Eugenia, etc. 

Com tots sabeu a Montellá i ha 
hagut un creixement incontrolaí en 
quant a cases. Hom hi ha construit 
anib manca de coneixenientSj sense 
assessorament i els ajuntaments han 
demostrat ineficacia i incompetencia 
en aquest terreny. 

El problema es ben ciar: ""'• '"' 
- El poblé sofreix emigració. En 

els darrers anys s'ha pogut deixar 
veure. 

— Les cases son abandonades. 
Unes cauen irremeiablement perqué 
els seus amos no s'en preocupen, 
D'altres son venudes, destruides i tor-
nades a construir sense cap gust i sen
se cap respecte a la rusticitat. 

Davant d'aixó hem de procurar de 
conservar per tots els mitjans les ca
ses que resten perqué el poblé no 
perdi la seva forma i estructura rural. 

S6n moltes les gents de Montellá 
que no poden amagar la seva satisfac-
ció devant d'algunes construccions 
que s'han realitzat. Es pensen que el 
poblé creix, que es fa important, que 
está mes civilitzat. . . Quan la reahtat 

es que aquest perd bellesa, encant i 
interés per a tothoni. Perd la rustici
tat que és el que la de caracteritzar. 

D'altres persones s'han queixat 
pero a nivell de lamentació personal 
de crítica sense cap valor. 

Malgrat tot, ningú s'ha mogut a 
temps per fer quelcom per evitar-ho. 

Hem de recolzar el creixement i 
conservació del poblé pero mai la se
va destrucció. 

El que jo us proposo es la creació 
d'una comissió, front, grup, o di-
guem-h com vulgueu, que procuri la 
defensa d'aquest tros de térra de la 
Cerdanya, aquest tros de tena de la 
nostra Catalunya, que per a mí ha 
sigut i és un tros de la meva vida i no 
vull que deixi de ser-ho. 

Potser pensareu que soc egoísta, 
pero no es així. Montellá Theni de 
voler per a nosaltres. 

La tasca no seria fácil. Seria una 
tasca de tots. Una preocupado co-
mú. De recolzament entre tots nosal
tres. La unió fa la for9a i en aixo ens 
hem de basar. 

actualitat 

Soc conscient, també, de que no 
tots potser estareu disposats a col -
laborar, perqué tots, qui mes qui 
menys, teniu les vostres preocupa-
cions i maldecaps i només us faltaría 
embrancar-vos amb mes problemes. 
Em sembla no obstant que el proble
ma ens afecta a tots i cadascun de 
nosaltres i ens pot afectar encara mes 
en un proper futur. Per aixó som els 
que hem de posar remei a la situado. 
Després tots ens queixem pero ja es 
massa tard. 

No vull que penseu que les solu-
cions ja les portaran els demés, per
qué aquests demés som tant sois no
saltres i després serem els únics en 
queixar-nos. . . Perqué qui pot dir 
que d'aquí uns anys no siguem els 
únics que ens estimarem Montellá 
tal com era? 

Hem d'evitar els mals de irremeia-
ble solució. Hem de preveure. Hem 
de posar-hi un fre. Hem d'ésser un 
aturador. 

Espero que penseu bé amb aixo 
que us exposo. 

Jo simplement liento l'idea a Paire 
perqué qui vulgui i pugui col. laborar 
i al que no li siguí possible, al menys, 
que recolci Píniciativa. 

Em veig en l'obligació moral d'ac-
tuar així perqué ho cree del tot im
prescindible i necessari i perqué, al 
ensems, soc un enamorat de veritat 
de Montellá. \\._ 

Al menys dit aix6 quedo tranquil 
de conciencia i mai podré dir que no 
hi fet res per salvar a aquest poblé. 

Espero que l'idea siguí ben rebuda 
per tots vosaltres. í-

Moltes grácies. 
Albert Marti 

ANEC AL XERES PLAT D^AVIRAM 

1 anee petit, 100 grams de ilard, 1 copa de xerés, 
8 cebetes. 
Després de buidar i rentar ¡'anee es fica en una oüa 

amb aigua freda en cuantitat suficient per a cobrir-lo. 
Es posa l'olla al foc sense tapar-la i es deixa fias que 

está a punt de bullir. Aleshores es treu l'ánec, es neteja 
de rescuma que el cobreix, es posa en una casóla amb 
les cebetes i la sal corresponent, untat de Ilard i ben rui-
xat de xerés i es manté al forn, no gaire fort, girant-ío 

de tant en tant, fins que siguí toa. 
Si quede sense suc, se li afegeigen miques d'aigua o 

brou. 

CONSELLS PRACTiCS "-'-^ 
Per que las cassolas de terrissa no comuniquin mal 

gusta ais men/ars es tindrán de sotmetre a un bullit 
previ. 

S'ompliran d'aigua freda. Es posaran al foc i quan 
l'aigua bulleixi, es Heneará i s'aclarírá la cassola amb 
Sigua. Rosa María 
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LA 2a. CADENA DE TV A CERDANYA 
EL REPETIDOR DE LA MOLINA > 

El Pers i l'Andreu durant Tentrevisto. 

El desembre del 1978,aproximadament, 
es va inaugurar a la Molina, un repetidor de 
TV per a la UHF (2a, cadena). Aquest repe
tidor se'l van haver de pagar ells (no és de 
RTVE). Pero, peí que es veu, subministra 
senyal a gran part de pobles de Cerdanya 
que bé o malament, poden veure la UHF. 
Amb aijíó, RUFACA ha entrevistat e!s 
principáis promotors d'aquest muntatge. 

RUFACA.- D'on va sortir la idea de 
muntar aquest repetidor? 

Sr. Andrea Planas.- La idea va sortir de 
dos senyors que están aquí baix a la Molina 
El Pere i TAndreu. Varem fet una proposta 
ais amos del repetidor que ja hi havia (el 
col.legi Verge de les Neus) i juntament amb 
ells es va fer una comissió organitzadora 
per tal de buscar la col.Iaboració de tot el 
poblé de la Molina. Es van fixar unes quo-
tes ais pisos, hotels, establiments, etc., se-
gons la seva importancia, per tal de fer un 
pressupost de moment només per a renovar 
el repetidor vell. Pero llavors, amb el se-
nyor Teixidor que és el técníc que ha mun-
tat aquest repetidor, vam convenir de fer
io una mica mes alt i incloure-hi la UHF, 
que es pot veure a tota la Cerdanya, i així 
muntar-ho ja ben muntat t per sempre a la 
Molina. 

R.- Quins han estat els principáis pro
motors del repetidor? 

A.P.— En Pere Monterde, Andreu Pla
nas, el pare Oliba, el pare Agustí, Joan Pla
nas, Caries Torrent, Manuel Fontdevila, 
Hans Breitfuss, Eiuíc Gober, Ramón Rosell 
Ángel Mero, Jaume Adsera i alguns altres 
que ara no recordó. 

R.- Va pujar molts diners el pressupost 
del repetidor? 

A.P.- Uns 2300.000 pessetes. 
R.— Com US ho heu fet per pagar tot 

aixó? 
AJ*.— Aquí a la Molina, la major part de 

la gent hi ha col.laborat. Uevat de certes 
persones que no ho han fet, pero que ja s'hi 
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ha de comptar amb aixó. (Algún perqué no 
hi viu, Taltre pequeé no U interessa, l'altre 
perqué no mira la TV» etc.). 

Nosaltres, de moment, em fet tots els 
possibles per tal d'anar mantenint tot aixó 
i anar pagant tot el que hem pogut. S'ha 
pagat aproximadament 1.500.000 pessetes, 
una part bastant considerable, i pensem 
que amb una mica d'ajuda podrem acabar 
de pagar el que queda que son unes vuít-
centes mil pessetes. Tots aquests diners han 
anat sortint de la col.Iaboració deis veins 
de la Molina, de la Festa Major, d'una ciste-
Ua de Nadal que várem rifar, i també de 
Tajuntament d'Alp que ens ha donat de 
moment 125.000 pessetes. 

I que si no ho haguéssim fet així la RTV 
no ens l'hagués muntat mai aquest repeti
dor; ajxo indiscutibiement. 

R.— Qui es beneficia d'aquest repetidor, 
a part de la Molina? 

A,P.— Des de Martinet fins a Font - Ro-
meu, se*n beneficia tota la Cerdanya. Tots 
els qui veuen la UHF a la Cerdanya reben el 
senyal de la Molina. Si la veuen mes bé o 
mes malament, de totes maneres,és grácies 
al repetidor de la Molina. 

Per aixó s'ha muntat aquest repetidor, 
que está fet a consciéncia, i que si tots els 
pobles de la Cerdanya que veuen la UHF 
ens ajudessin a pagar-lo la tindrien assegu-
rada perfectament perqué el repetidor está 
situat en el lloc on es rep millor la UHF, 
que és a dait al Puig Llan^ada al torrent del 
Clot de THospital. D'allá es cobreix tota la 
Cerdanya Uevat de Queixans, Urtx, Alp i 
Das. La resta de pobles poden veure perfec
tament la UHF sempre i quan s'aixequin 
mes les antenes (que ara tenim abaixades) i 
se li dongui una mica mes de potencia (que 
també tenim reduida). Tot aixó represen

ten quatre "quartos" que tot plegar serien 
sis rals per a cadascú. 

R.- Qué opineu que alguns s'aprofitin 
d'aquest repetidor sense haver-hi col.labo
rat economicament. 

A.P.- Que ens agradarla que ens ajudes
sin a pagar els diners que falten, que entre 
tots segurament que no arribana a 200 
pessetes per televisor. Si els Ajuntaments 
deis pobles de Cerdanya col.laboressin, fins 
i tot es podria posar un repetidor mes po-
tent per garantítzar la recepció perfecta a 
tot arreu. Perqué a la Cerdanya, si ens hem 
de refiar de la RTVE, d'aquí a 20 anys en
cara no tindrem la 2ona. cadena. 

R.- Heu demanat ajudaa algún Ajunta-
ment? 

Pere Monterde.— Tinc entes, que es va 
demanar per escrit a 5 .ajuntaments i enca
ra no han tomat contesta. 

R.— Que demanaríeu, dones, en nom de 
la comissió del repetidor? 

P.M.- La comissió organitzadora del 
muntatge del repetidor demana ajuda a tots 
els Ajuntaments de la Cerdanya que se'n 
beneficien, i que se'n poden beneficiar mes 
si s'hi fan millores, i perqué si no ho fem 
entre tots, fins i tot pot arribara desaparéi-
xer el que ara tenim. També voldria aclarir 
des d'aquí, que el repetidor que hi havia de 
la 1 a. cadena a la Molina, fa mes de 18 anys 
que funciona, i que el van pagar els del col-
legi Verge de les Neus, i el van anar mante
nint quatre veins de la Molina particular-
ment sense demanar diners a ningú, 

El col.legi se'n cuidava pagant les repa-
racions i alguns veins i col.laboraven amb 
feina o el que fos. El col.legi no havja de
manat mai diners a ningú, i tothom se 
n'aprofitava. Sembla estrany, per aixó,que 
ara hi hagi qui no hi vulgui col.laborar, 
aquí a la Molina. En propers números de 
RUFACA donarem la relació de noms deis 
qui hi han col.laborat i tambe deis qui en
cara no ho han fet. 

El Vice 

En Pare Montarde ¡ Andreu Planas. Els principáis promotors del repetidor de la Molina. 
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XERRANT SOBRE 
L'AJUNTAMENT D'ALP 

Ja fa uns niesos que RUFACA va infor
mar de la situació e\istent a rAjuniament 
d'Alp arre] de [a dimissió del batlle Sr. 
Pous. 

La crisi es va produir quan la Uista en-
capcalada peí Sr, Salvador Rigola va dimi
tir en bloc. A partir d'aquest moinent 
Tajuntament es va quedar amb sis regidors 
deis nou que composen el muaicipi d'Alp. 
Davanl totes les especulacions i runiors 
existents sobre aquest tema RUFACA va 
creure interessant convocar una taula rodo
na amb tüts els iiiiplicats a fi d'aclarir i 
informar adecuadament deis fets esmen-
tats. Cal dir d'entrada que no va ser possi-
ble dur a terine l'esmentada taula rodona. 
Les raons son niolt simples, com altres tan-
tes vegades, es van trobar que la meitat de 
la geni convocada no va apareixer, Per una 
banda varen convocar a representants de la 
Uista que va dimitir i per una alira a Tactual 
alcalde d'Alp, Sr. Rossel. El día de la xerra-
da es varen presentar únicament el batlle 
Sr. Rossell i el Sr. Tajá, mejUre que no va 
apareLxer cap representant de la Uista 
Renovació. Malgrai que aixó suposava no 
poder oferir el contrast d'opinions que 
RUFACA creia interessant per tal d'aclarir 
les coses, la xerrada es va portar a terme 
amb el Sr. Rossell i el Sr. Tajá. Des ¿'aqües
tes pagines voldriem agrair la presencia 
d'aquests dos senyors. En un moment en 
que ens tanquen moltes portes quan inten-
tem informar sobre qualsevol assumpte, 
agraim mes que mai la col.laboració de les 

persones que están disposades a donar 
informació i a parlar de les coses que ens 
afecten a tots. 

Sen's pot dir que aquesta xerrada només 
dona una informació parcial del tema, que 
manca la versió de la gent que va dimitir 
pero ells també tenien l'oportunitat d'ex-
plicar les seves raons i ]io ho van fer. Cal dir 
que RUFACA desconeix els motius de la 
seva abséncia. 

Bé sense mes preámbuls pasem a expli
car la conversa que várem teñir amb el Sr. 
Rosell i el Sr.Tajá. 

RUFACA.- Quin va ésser el motiu de la 
dimissió del Sr. Pous? 

Sr, ROSELL,- Segons ell ens va expli
car, les seves activitats l'obligaven a estar 
molt de temps fora per tant no podia dedi
car les hores necessáries a l'ajuntament. 

RUFACA.— Es coneixen els motius de 
la dimissió de la IHsta Renovació encap9ala-
da peí Sr. Salvador Rigola? 

Sr. ROSELL.- Nosaltres encara no sa-
bem realment els motius. Un dia deien que 
era per una cosa i un altre dia per una altra. 

Sr, TAJA, - Mai s'ha arribat a aclarir els 
motius de la seva dimissió. 

RUFACA.— Tomant una mica en darre-
ra com va ser la succesió deis fets? 

Sr, ROSELL.- Bé, tot va comen9ar 
quan el Sr. Pous, en un pie, va dir que dimi
tía per raons personáis. Al próxim pie i des-
prés de dues hores de discusions alguns 
regidors van dir que no s'admitia el píe al 

no ésser convocat per escrit. Es va celebrar 
un altre píe, amb molta assisténcia de pú-
blic, dones es creia que el Sr, Pous presen
tarla la dimissió en aquell pie, pero no ho 
va fer per motius que desconec, Al cap de 
dos dies Palcalde va presentar la dimissió i 
va ser en aquest moment quan ei Sr. Salva
dor Rigola va dimitir. Després van dimitir 
el Sr. Ribera i el Sr. Abellanet i seguida-
ment varen presentar la dimissió tota la 
Uista de Renovació. 

RUFACA.- El comentan mes generalit-
xat era que la dimissió d'aquesta Uista era 
perqué estaven en contra de que vosté si
gues alcalde. 

Sr. ROSELL.- Aixó no és del tot cert, 
dones encara que la Uista a la quejo perta-
nyo era la mes votada i per tant em corres-
ponia a mi democraticament ser batlle, 
també podia haver siguí una altra persona 
Talcalde, en concret el Sr. Tajá. STiavia dit 
també que l'alcalde d'Alp no debia ser algú 
de la Molina pero pensó que aixó seria com 
negar ais habitants de la Molina els drets 
cfvics que teñen els altres habitants del mu-
nicipi. 

També s'havia comentat que jo no podia 
ser batlle perqué havia viscut a Puigcerdá 
pero penseu que porto vuit anys treballant 
a la Molina i la meva vida es desenrotlla 
aqui i no a Puigcerdá, 1 si vuire i treballar 
vuit anys en un poblé no és ésser d'aquest 
poblé no se el que caldria. 

RUFACA.— Durant la campanya electo
ral s'havia dit que la seva llista tenia previs
ta la dimissió del Sr. Pous perqué vosté 
sigues alcalde. 

Sr, ROSELL.- Aixó és totalment ab-
surd, dones una jugada d'aquest tipus no té 
cap sentit i menys essent gent independent 
es a dir que no estem subjectes a cap disci
plina de partit. Apart les llistes es van con
feccionar per votació popular i a mi em va 
locar segon pero també em podia haver to-
cat un altre Uoc. Per tant dir que tot el que 
ha passat era premeditat no té cap sentit. 

RUFACA.- Hi havia grans diferencies 
de plantejaments dins de Tajuntament 
abans de la dimissió del Sr. Pous? 

Sr. ROSELL.- La veritat és que no. Mai 
havia hagut cap enfrontament. Durant els 
mesos que varem funcionar junts tot anava 
bé, erem un equip i treballavem ben avin-
guts, per intentar tirar les coses endavant. 
Inclús diria mes a la repartició de carrees 
de Tajuntamenl estava tot molt igualat. En 
fi no hi havien problemes. 

Sr. TAJA. - Es veritat, mai havia passat 
res, mai havia hagut cap desacord fort entre 
nosaltres i res feia pensar que pogués passar 
tot el que ha passat. 

Sr. ROSELL,- Jo el que no entenc es 
que s'ha dit molt que dimitien perqué jo 
seria alcalde, pero cree que si fins Úavors 
haviem sigut un equip el fet de que jo si
gues alcalde no tenia perqué canviar les 
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coses ni el metode de treball i tot podia 
haver continuat funcionant igual. 

RUFACA.— Es va intentar que conside-
resin la seva dimissíó? 

Sr. ROSELL.- Si, i he de dir que vam 
fer tot el possible perqué no marxesin de 
rajuntament. Varen teñir moltes converses, 
inclús diria que amb moments de molta 
tensió pero no es va poder conseguir res. 

Sr. TAJA.- Es va parlar molt i final-
ment no va ésser possible arribar a un 
acord. Mal quedaven clars els motíus de la 
seva dimissió. 

RUFACA.— Ha hagut alguna oposició 
clara- per part d'algun sector del poblé 
envers Tactual ajuntament? 

Sr. TAJA.- Ha hagut algún comentan, 
pero sempre a nivell personal mai a nivell 
de tot un sector de la població i mai ha ha
gut oposició. Cal dir també que els regidors 
dimitits lian mantingut una postura totai-
ment correcta amb l'ajuntament. 

RUFACA.— Davant d'aquesta situado 
sTia tingut que dur a terme o s'está portant 
algún tipus de gestió perqué l'ajuntament 
pugui funcionar amb sis regidors? 

Sr. ROSELL.- Apart deis trámits co-
rrents per informar a Tadniinistració de la 
situació creada arrel de la dimissió, no s'ha 
tingut que fer res mes dones la Ilei de régim 
local preveu perfectament situacions 
d'aquesta mena i permet el funcionament 
d'un ajuntament sempre que sigui amb les 
dos terceres parts deis regidors correspo-
nents. En el cas d'Alp hi havien nou regi
dors ara som sis o sigui que no hi ha cap 
problema legal perqué l'ajuntament funcio-
ni amb els regidors actuáis. 

RUFACA.— Voldriem aprofitar aquesta 
xerrada per parlar una mica del municipi 
d'Alp, deis seus problemas deis seus projec-
tes? 

Sr. ROSELL.- Bé, els problemes del 
municipi d'Alp son una mica els problemes 
que teñen la majoria deis pobles de la Cer-
danya, pero potser agreujats degut a que 
Alp és un municipi que té dintre seu.dues 
estacions d'esquí. Aixó suposa una gran ne-
cessitat de servéis amb els consegüents 
problemes d'abasteixements, de carreteres, 
etc. . . Penseu que és un municipi relativa-
ment petit, amb un pressupost de 15 mi-
lions amb el que té que afrontar i resoldre 

greus problemes degut a les necessitats que 
impliquen l'existéncia de deu mil Hits amb 
un cens de mil persones. 

RUFACA.— Quina és la situació econó
mica de Tajuntament? 

Sr. ROSELL.- Es pot dir que Tajunta-
ment no está endeudat. El nostre pressu
post és curt i intentem fer tot el possible 
per mülorar les coses. 

Sr. TAJA.- El que passa, com tots sa-
bem, és que els diners de Tadniinistració 
arriben sempre tard i aixo fa que a vegades 
es tinguin dificultáis peródemomentanem 
tirant. 

Sr. ROSELL.- En aquest sentit voldria 
fer una aclaracíó. Es va dir que s'havia con-
cedit una subvenció de 52 milions per arre
glar l'abasteixement d'aigua i aixó no és 
cert. El que si és cert és que s'ha aprovat 
un pressupost de 52 milions i deis pressu-
posíos l'estat subvenciona máxim d'un vint 
a un trenía per cent, 

RUFACA.— En quant a la qüestió sanita
ria? 

Sr. ROSELL.- Hem de dir que tenim 
cobertes les necessitats imprescindibles: hi 
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>• M'/NTERESSA FER-ME SOCf 
f. D'AM/CS DE CERDANYA 
• NOM I COGNOMS 

ADRECA Tei 

POBLACIÓ 

CZ] REBUr ANUAL 1.200 Ptes. 

i m REBUT SEMESTRAL 600 Ptes. 

CU REBUT TRIMESTRAL 300 Ptes. 

ORDREDEPAGAMENT 

ELSENYOR 

AUTORITZA AL (Banc o Caixa) 

a carregar al seu ce. o LUbreta d'estalvis núm . . . . 

e/s rebuts corresponents d'AMiCS DE CERDANYA 

Signatura 
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ha un metge, una farmáeia, un A.T.S. i 
veterinari. Pero sempre hem dit que ens 
agradaría que Thospital de Puigcerdá sigues 
veritablement l'hospital de la comarca. No-
saltres pensem que hí tenim que col.labo-
rar i aquesta col.laboració té que suposar 
per part riostra una serie no només de drets 
sino també d'obiigacions envers Thospital. 

RUFACA.— Com está La qüestíó de 
rensenyament? 

Sr. ROSELL.— Tenim coberta la básica 
i tenim també una guarderia amb la que 
col.labora l'juntament. També col.laborem 
amb l'associació de pares. 

RUFACA.— L'ajuntament col.labora 
amb activitats culturáis? 

Sr. ROSELL.- En aquest sentit no hi 
han massa iniciatives per part de la gent. 
Pero nosaltres estem oberts a col.laborar 
i participar en qualsevol activitat que es du-
gui a terme. 

Sr. TAJA,— Nosaltres el que no podem 
fer es forjar la gent a que faci coses. Pero 
estem disposats sempre a ajudar i tirar 
endavant les possibles iniciatives culturáis. 
Hi ha un grup d'esbart i sembla ser que s'in-
tenla posar en funcionament un grup de 
teatre. Torno a repetir que l'ajuntament 
está disposat a la col.laboració dins les 
nostrespossibilitats. 

RUFACA.— Hi han problemes de tipus 

urbaiü'stic? 
Sr. ROSELL.- A qualsevol municipi hi 

han problemes d'urbanisme. Nosaltres ara 
estem treballant molt el pía d'ordenació. 
Un problema complicat que tenim en 
aquest moment és una terrenys de Masella 

que pertanyien al municipi i que ens teñen 
que tornar. Tenim posat un plet i esperem 
a travers d'unes negociacions ja comensa-
des abans, lograr recuperar-los amb el mí-
nim temps possible, ja que és terreny del 
poblé. Aixo sense perjudicar el desenvolu-
pament de Pestació d'esquí 

RUFACA.— Com son les relacions amb 
els demés ajuntaments? 

Sr. TAJA.- Nosaltres creieni que tenim 
bones relacions i sempre hem estat dispo
sats a la col.laboració amb els altres ajunta
ments. En aquest sentit s'ha mantingut 
sempre una posició clara de bonavoluntat. 

RUFACA.- Com veuen des d'Alp un 
futur consorci deis ajuntaments de la co
marca? 

Sr. ROSELL.- Nosaltres sempre ens 
hem definit per la Mancomunitat i creiem 
que té que funcionar bé i d'aquesta manera 
es podrien resoldre molts problemes comar
cáis. Respecte al consorci la veritat és que 
no el veiem massa ciar sino es fixa previa-
ment quin tipus de consorci. Un consorci 
és com un xec en blanc". potser una cosa 
molt bona i potser també un consorci que 

permeti que ens manin des de Barcelona. 
Es a dir per parlar del consorci es tindria 
que veure quin consorci seria, quines serien 
les seves bases i quines serien les competén-
cies del consorci, de la Cerdanya, de cada 
poblé i de Barcelona. 

RUFACA.— La gent del municipi parti
cipa molt a Tajuntament, per exemple va 
ais plens? 

Sr. TAJA.- Ais plens ni hi ha mai nin-
gí. L'únic pie concorregut va ser el pie en 
que s'esperava la dimissió del Sr. Pous. 

RUFACA.— Per acabar voldriem saber 
qubi és Tesperit de l'ajuntament actual? 

Sr. ROSELL.- L'esperit és el mateix 
que abans: intentar millorar les coses i fer 
tot el possible perqué el municipi funcioni 
bé. Ara només hem quedat sis pero farera 
tots els esfor^os necessaris per tirar enda
vant i anar resalguen els problemes i mi
llorar la forma de vida. 

La xerrada va acabar aquí. Hem de dir 
que RUFACA sempre ha desitjat poder 
oferir informació de tots els pobles de Cer
danya. Pero per portar aixo a terme seria 
necessari que des de cada poblé la gent 
escrigués, dones a nosaltres ens és material-
ment impossible recollir informació de tola 
la comarca. Una vegada mes demanem des 
d'aquestes pagines que la gent col.labori 
amb RUFACA, només aíxí será possible 
teñir una veritable revista comarcal. • 
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ELSPASQUERS(Vin) 

Heus ací el Text del Document sobre 
BELL - LLOC signat davent el notari Do-
ménec Martí i Aldrán: "2 abril 1715. Lo 
magnífic Francesc Sicart i Rovira, burgés 
noble de Perpinyá i Veguer de la Cerdanya 
francesa, de son grat i amb tenor del pre-
sent acte DECLARA que, no obstant el 
contingut en l'acte de venda feta pels mag-
m'fics Senyois (Doménec Banús, Francesc 
Vidal, Mar9al Martí i Ramón Cot) Síndics 
de la Universitat (Comú) de Puigcerdá, a ell 
sil Sr. Sicart fet, de les muntanyes del Car-
lit i altres expressades en dít acte, rebut peí 
notari davall escrit, ais 30 de mar9 prop 
passat, LA REAL VERITAT és que dits 
magnjfics Srs. Síndics ni ell dit Sr. Sicart 
NO HAN ENTES PERJUDICAR a dita 
Universitat (Comú) en el dret de poder fer 
depéixer els bestiars de les Carnisseries de 
dita ViJa en la COSTA DE BELLOC.ni en 
els drets i accions que en la propietat i pas
tures de dita COSTA té el convent de Ntra. 
Sra. de BELLOC, per qualssevol causes, tí-
tols i raons; ans bé, que dits drets DEUEN 
RESTAR, segons que de present i amb se
rie i tenor del present acte, en tot temps 
durador i valedor RESTEN 1 DEUEN RES
TAR VOL, ILXESOS i en sa for^a i valor, 
a favor de dita Universitat (Coinú) i Con
vent de Bell - Uoc, i que puguin usar-se de 
la mateixa manera que en podien usar 
abans de fer-se dit acte, ates que es diu que 
dita Costa de Belloc no és dependent de 
dites muntanyes de Carlit; que en cas que 
dita Costa de Belloc sia dependent de dites 
muntanyes de Carlit i Pasquers^ en eix cas, 
els drets i emprius de dita Costa de Belloc, 
restarien a favor de dit Sr. Sicart í deis seus 
SALVOS EMPERO i ILXESOS RES
TANTE els drets i accions de dita Capella 

de Bell - lloc, amb promesa de teñir el pre-
dit per perm i agradable, i no fer ni teñir al 
contrari, sots obligació de sos béns. Large 
cum juramento,- Testes sunt; Clemens 
Terral et Raymundus Ángel, scriptores 
Podiiceritani". 

VENDA DEL CARLIT feta per la 
FAMILIA SICART 

Puigcerdá s'havia desposseít, dones, de 
les muntanyes del Carlit, que, entre plets i 
treballs, havia disfrutat per espai de quatre 
Uargues centúries. Ja n'era amo el Sr. Si
cart. 

Tanmatebt el Sr. Sicart i els seushereus 
no foren pas exemps de maldecaps,que els 
suscitaren els pobles de la Cerdanya france
sa i també els de Llivia, que tothora desitja-
ven acréixer llurs drets de pasturatge. So-
bretot, des de la primera meitat del segle 
XIX, sovintegen les discussions i els proces-
sos; Les reclamacions deis municipis varen 
pressionar tant, en voler-ne fer un acanto-
nament, que ei seu net, En Francesc Sicart 
d'Alomgny, inspector de duanes, no va pas 
poder-ho evitar, -tot i haver fet moltes 
despeses en la defensa del procés. El pri
mer acte d'acantonament o divisió deis Pas-
quers fou fet el primer de Juny de 1842, 
acte en qué es delimitaven els terrenys on 
cada municipi podria fer valdré els respec-
tius drets d'ús. Els al.ludits municipis afa-
vorits per aquells acantonament o partició 
deis Pasquers eren: Corres, Angustrina, 
Vilanova, Odelló, Viá, Palau, Osseja, Hix, 
Naüja, Cáldegues i Ur. 

Aleshores, el Sr. Sicart d'Alomgny es 
veié obligat a vendré aquelles muntanyes, 
-acte fet l'onze de Gener de I853,davant 
el notari de Prades, En Ventura Xatart, a 
nom de tres cerdans. 

Heus-ne ací un resum: Francesc Sicart 
d'Alomgny, Inspector de duanes retirat, 
domciliat a Vilafranca de Confient, propie-
tari, VEN a titol irrevocable i a perpetuitat 
amb garantía de fet i de dret en cas d'evic-
ció, a Josep Ramonatxo (alis Guikem), pro-
pietari negociant, domiciliat a Porté -mu
nicipi de Porta-, Andreu Vilalta, propietari 

domiciliat a Angustrina, i Ventura Palau 
(alias Fons), tranginer, propietari, domici
liat a Vilanova de les Escaldes (els ven) la 
muntanya de CarÜt amb les pastures, llenys 
i estanys situáis en territori d'Angustrina,_ 
d'unes 7,08S Hectáries d'extensió. 

En aquesta venda no s'hi comprenien 
pas les porcions de terreny situades a Coma 
Joan i Negonela, ni els terrenys o pastures 
que havien estat objecte del plet entre el 
venedor (Sr. Sicart) i els municipis d'An-
gustrina i Dorres; plet al qué el Sr. Sicart 
havia desistit. 

La muntanya objecte de la venda limita-
va: Per la part de Llevant, amb els munici
pis de Targassona, Dorres i Angustrina i 
amb el Bac de Llivia; per la part de Migdia, 
amb els dits municipis de Dorres i d'Angus-
trina; per la part de Ponent, amb els territo-
ris de Porté (municipi de Porta), la Portella 
de Coríal Ruso i amb el departament de 
l'Ariége; o a Nord, amb la Portella d'Orlú, 
Puig Peric i les aigües que devaüen de Cam-
porrells (partió entre la muntanya de Carlit 
i els Pasquers Imperials. 

En virtut de Tesmeníada escriptura, els 
compradors adquirien tots els drets de pro-
pietaris, amb usos i servituds, aLxí com el 
dret d'ús i empriu a favor deis municipis 
dalt esmentats: Dorres, Angustrina, Vilano-
va, Odelló, Viá, Palau, Osseja, Hix, Naüja, 
Cáldegues i Ur). 

El preu d'aquesta compra - venda, fou 
fixat a sis mil francs, que els compradors 
s'obligaren a pagar conjunta i solidáriament 
a Pesmentat Sr. Sicart d'Alomgny, en la 
forma següent: mil francs, el día primer de 
Novembre de 1854; 2.500 francs, a igual 
data de 1855; i els restants 2500 francs, a 
igual data de 1856. 

Poc temps després d'aquesta compra 
feta al Sr. Sicart, Ramonatxo va vendré la 
seva part al municipi de Portal. I ben aviat 
sorgiren conflictes entre els compradors i 
nous propietaris. 

En parlarem un altre dia, si a Déu plau. 
Salvador Galceran 

,f ft ; Arxiver Diplomat 

PRODUCCIO 
LLETERA 

A CERDANYA 

La pagesia a Cerdanya és una de les acti-
vitats mes imporíants gairebé es podria afir
mar que está davant deis altres sectors eco-
nómics. 

Si tenim en compte que a la Comarca 
está mancada d'una industria complemen
taria a Pagricultura. 

Tenim a Cerdanya una cabanya global 
de 12.490 vaques entre llet í carn (hi ha 
12.818 habitants). Les vaques destinades a 

llet donaven una producció de 28.660.6^0 
Ilitres el 1979. Aquesta llet es comercialitza 
cap a diferents punts, 

Recuílen ilet a Cerdanya la Socletat 
Cooperativa Hetera Cadí de la Seu d'Urgell 
i el Grup Sindical la SE.U. els qualses tre-
ballen llur llet, el que fa que el preu siguí 
mes rentable pels productors. 

Les altres dues entitats que recuUen llet 
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col'laboracions 

í s i ^ 

son: "Cooperativa Agropequáría de la Cer-
danya" a Puigcerdá i Pempresa El Castillo 

S.A. de Moilerussa que no es treballen la 
Het que recuüen ja que la cooperativa de 
Puigcerdá la ven a l'empresa RAM S.A. i El 

Castillo se Temporía cap a Moilerussa.' 
Les vies de comercialització de cam no 

están centrades a la comarca sino que es di
versifica cap a la Seu d'Urgell, Vic i Girona, 
o sigui que no tenim cap escorxador per a 
Taprofitament del bestiar de carn que es 
produeix a la zona. 

La incidencia de! turisme pot ser una d¡-
ficultat pei sector primari, si no es porta a 
terme una ordenado del territori, amb una 
planificació del sector turístic i l'agrícola. 
No edificar en tenenys plans i aptes per al 
cultiu o del contrari aqüestes dotze mil va
ques no sabrán on pasturar; haurau d'anar 
a menjar ais jardins de les tones. La cana-
lització económica deis pagesos i ramaders 
está molt Iligada envers la comarca de FAlt 
Urgell, amb la Uet i la carn que son els dos 
pilans de la pagesia i la ramaderia de la Cer-
danya. UN PAGES 

EL DERECHO AL LAICISMO 
La comunicación es el camino que no 

lleva a una sociedad sin razas desde el mo
mento en que la mezcolanza de culturas, 
diversidades de pensamiento y maneras de 
vivir conduzcan a la edificación de una so
ciedad planetaria, solidaria y fraternal. Por 
el lo, el laicismo debe extenderse no sólo al 
ámbito de la escuela sino también a todas 
las facetas de la actividad humana. 

El laicismo es una de las garantías de la 
libertad de los ciudadanos cuyo eslabón 
esencial es la escuela. Ya se trate de infor
mación, de vida colectiva, de relaciones 
humanas o de moralidad, el laicismo debe 
estar siempre presente puesto que responde 
a la crisis profunda de las consecuencias. 
Laicidad i libertad constituyen los dos ejes 
de un mismo combate. 

La palabra —laicismo— evoca un Ideal a 
la vez Individual y social e implica una ac
ción permanente en vista de su realización. 
Es la escuela del civismo en la cual la liber
tad de consciencia respeta las convicciones, 
doctrinas y creencias de cada uno. En un 
mundo caracterizado por profundos cam
bios de estructuras económicas, políticas, 
sociales y culturales en correspondencia 
con las ideas y evolución de las mass-media 
el laicismo es una respuesta a una interro
gación fundamental. Desarrolla el espíritu 
crítico y la solidaridad humana frente a 
ideologías y dogmas que la historia ha con
feccionado en función de los intereses de 
los manipuladores de todo t ipo. Quiere Ins
taurar fuera de las divergencias ideológicas, 
de las diferencias raciales y nacionales, una 
comunidad de la cual se excluiría toda ex

plotación o condicionamiento del hombre 
por el hombre, todo espíritu de fanatismo, 
de odio V de violencia. Este humanismo 
que tiene la vir tud de reconocer el derecho 
a la diferencia y el derecho al error, es una 
proyección natural en la cual la tolerancia 
y el respeto de los demás son los principios. 
Recubre para cada ciudadano los deberes 
relativos a la educación, a la cultura y a 'a 
participación, y sería reducir a dimensiones 
que no son las suyas hacer una simpe oposi
ción entre creencia y no creencia. Si la lai
cidad ha sido considerada como el hecho 
de mantener a la Iglesia en su meta pura
mente religiosa es porque en los siglos pasa
dos, tenía el monopolio exclusivo de la en
señanza V del cual quedan algunas secuelas. 

En el siglo X V I l l , Helvetius, Montes-
quieu, Voltaire y Condorcet sentaron las 
bases de la laicidad diciendo: "Los princi
pios de la moralidad enseñada en las escue
las serán fundados sobre nuestros senti
mientos naturales y sobre la razón. Es rigu
rosamente necesario separar de la morali
dad los principios de toda religión particu
lar y que cada individuo encuentre en sus 
propios conocimientos y en la rectitud de 
su espíritu, las armas suficientes para recha
zar todas las trampas de la charlatanería". 
En Francia, en noviembre de 1794, la Con
vención adoptó el proyecto de Lakanal 
sobre enseñanza laica. En el siglo X IX , fVIi-
chelet, E. Quinet, H. Carnot, Macé, Thiers, 
V. Hugo lucharon enérgicamente para que 
la enseñanza sea obligatoria, gratuita y lai
ca, principalmente en 1866 con la Liga de 
Enseñanza. Ernest Lavisse decía: "Se laico. 

no es prohibir al hombre el sueño y la per
petua búsqueda de Dios, es reivindicar para 
la vida presente el esfuerzo del Deber. No 
es despreciar las consciencias todavía dente-
nidas en el encanto de las viejas creencias 
sino rehusar a las religiones que perecen el 
derecho de gobernar a la humanidad que 
perdura. Es combatir el espíritu de odio 
que sopla a veces de las religiones y que fue 
causa de tanta violencia". 

Pero el problema toma otra resonancia 
con los tiempos modernos y es esencial 
conocer los elementos constitutivos del 
anti-lalcismo actual para no ignorar un pro
blema grave en la real preservación de la 
democracia. Si la Iglesia ya no constituye 
el único adversario, el problema no debe 
tampoco ser reducido al único campo de la 
educación puesto que ahora los golpes con
tra el espíritu han alcanzado numerosos 
sectores sociales: las financiaciones priva
das de servicios públicos cada vez más nu
merosas constituyen hoy en día una faceta 
particular de la forma moderna de anti
laicismo. Las ayudas de los estados a em
presas privadas son actualmente corrientes 
bajo el pretexto de preservación de la mano 
de obra. También se podría hablar del con
trol de la inforrríación, de la invasión de 
los ordenadores de los institutos de son
deos de opinión, e tc . , . 

Así el concepto de laicismo debe am
pliarse a la idea de lucha contra toda acción 
dogmática, todo condicionamiento del 
hombre por empresas de cualquier índole 
e incluso étnico. La tolerancia y la l ibertad 
de consciencia frente a las alienaciones 
múltiples que el mundo moderno infl lnje a 
la persona humana como individualidad. 

J.P.POIRIER 
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FES - TE AVALL BERDULAGA 
L'origen d'aquest acudit que avui está 

estés aneu de Catalunya, és ben cerda i 
abans de que es desvirtui vull demostrar la 
vericitat del fet. La meva avan9ada edat i el 
testimoniatge del meu padrí, que era natiu 
i ve'i del poblé on es produí, em donen 
autoritat per a donar-ne fe. 

Estaña, poblé encibellat al peu del Cadí 
devia teñir a l'época de vint a trenta cases. 
Els veins treballadors d'una térra ingrata, 
esperaven la festa major amb candeletes. 
Aquell -dia es tirava la casa per la finestra. 
Pocs dies abans hi pujaven els marxants 
de pastes, begudes. Imagineu-vos el tráfec 
de les mestresses a emplanquinar i espolsar 
els vestits que només veien el sol per les 
festes majors, enterraments i bateixs. 

Un quartet compost de cometí, clarinet. 

fiscorn i violí alegrava la festa. Acabat el 
cercavila es comen^ava el ball a la pla9a i 
un d'eUs era dedicat al batlle el qual era fes-
tejat amb trets d'escopeta d'un cañó carre-
gades de paper i pólvora que feien tremolar 
la valí. 

Allí haurien vist volatejar les bruses bla-
ves deis xicots i les faldílies virolades de les 
noies en mig d'una gran polsaguera. Pero 
aixó sí, abans de fer baU procuraven omplir 
el ventre. Els caps de casa havien engreixat 
un xai o bé un cabrit per a fer-li l'esclop en 
tal diada. 

La sopa de macarrons feta de peus de 
porc i el rostit de cabrit exhalaven un per-
fum mes agradable que el que avui ens en-
caixen. Les taules catalanes solien ser llar-

gues i ampies pero el dia de la festa major 
resultaven totes curtes d'un cap, car una 
invasió de parents i amics de prop o de 
lluny acudien a treure's una arruga del ven
tre. 

En Berdulaga que havia estat puntual a 
pendre seient, així que entrava un convidat 
l'amo li deia: "Fes-te avall Berdulaga" qué 
n'entraven dos, tres "Berdulaga, fes-te 
avall. . ." fins que es trobá fora de la taula. 
L'home es va picar i fent mutis va tocar el 
dos. Quan fou avall de la Coma de Villec, 
s'enfrontá amb un festaire que anava a la 
mateixa casa i al^ant el cap amb la dignitat 
d'un home ofés li digué: "Digueu-li a l'amo 
si ja m'he fet prou avall". 

Josep VIGO MESTRES 
MARTINET DE CERDANYA 

Com siguí que demaneu que se us fací arri
bar llistes deis noms de les cases i ha estat 
comen^ant per Ger, fem un petit esfor^ per 
poder ajudar a aclarir aquesta llista que es 
veu que no és feta per cap persona que viu 
al poblé, perqué les errades son moltes, 
hem demanat noms de cases en ruines i 
molt antigües a persones grans i creiem que 
tal com queda la llista, és bastant exacta, 
també parlem de pobles que han desapare-
gut i d'altres que están en camí, i comen-
cem pels mes antics de tots i acabem per 
cases de recient construcció. Esperem que 
si alguna persona propietari o arrendador 
d'aquestes cases sap que tínguin un altre 
nom ens ho comuniqui i molt de gust mi-
rarem de rectificar l'equivocació. 

Estem molt d'acord amb aquest projecte 
de saber totes les cases de la nostra Cer-
danya creiem que és un bon medí de saber 
les nostres arreís, i una bona cultura no dei-
xa perdre la nostra Historia. 

Un Gerense 
ALTAJO 

Un poblé anomenat Altajó desaparegut, 
del qual encara es conserva algún vestigi, 
situat entre les deveses de Saga i Níula. 

NIULA 
Actualment no hi viu ningú i están totes 

amb ruñes: 
Cal Félix, Cal la Pere, Cal Sallent, Cal Ne-
gret, Cal Toni, la Borda. 

MONTMELUS 
Tambes está bandonat, una és habitada 

per estiuejants, els noms de les tres cases 
son: 
Cal Guisó, Cal Angélica, Cal Marsal. 

CUFORN 
Una casa anomenada Cufom que está al 

torrent del mateix nom que está proper de 
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ELS ARRELS 
(REPLICA) 

Niula. 
GREIXER 

Cal Asidret, Cal Andreu (amb ruñes), cal 
Bernabé, cal Bodega (actualment s'hi está 
construint un paller), cal Fran90 (amb ru
ñes), cal General, cal Guilla, cal Micaló 
(amb ruñes), cal Massiá (amb ruñes), cal 
Marinet (convertit en paller), cal Nofret, 
cal Nofre, cal Siscart (cal General actual
ment), cal Pau - Pere, cal Perixó (amb ru
ñes), cal Pau, cal Tetó. 

SANPERE 
Iglesia (amb ruñes), cal Gili, cal Revet-

llat, cal Turet (amb ruñes), cal Pascol. 
GER 

Cal Antoni (actualment Teléfonos), cal 
Antonet, cal Agnasona, cal Adruguera (act. 
cal Flasiano), l'Animaria, cal Agneta (viua 
Ignacieta Ester), cal Budanci, cal Bep, cal 
Bep (act. cal Donato), cal Bel, cal Bon Deu, 
Cala Bepa (viua Tereseta Mitjavila), casa 
Blanca (act. "Marieta Petite" o Montdeto), 
cal Barber, cal Bartomeu, cal Blasi (act. cal 
la Marineta), cal Bírotlla (act. "Joan 
Paleta"), cal Batiste, cal Cudulell, cal Casó, 
cal Cassi de dalt, cal Cassi de baix, cal Ca
dena (act. "liare"), cal Clarató (act, cal Ca
milo), cal Cóc, cal Cambra, la Central (amb 
ruñes), cal Carreter (act. la Torre), caJ Es-
panyo (act. cal Alies), cal Ester, cal Este-
vet, cal Escanya, Forn de Santa Coloma 
(act. cal Get de baix), cal fuster, cal Fila, 
cal Forn, cal Fansisc (amb ruñes), cal Fer-
rer, cal Francisquet, cal Ferrer Vicens (act, 
Marignet), cal Gilo, cal Get, cal Gepó, 
cal Genet, cal Gavatx, cal Garrabera, cal 
Herauet, cal Jaumetó, cal Joanet del Xicu 

(act. cal Micaló), cal Luán Pau, cal Japó, 
cal Jusepó, cal la Lluisa (act. "ca la Pepe-
lia" o "Ventura petit"), cal Lluiset (viu Jo
sep Calveras), cal Mitjavila, cal Margaridó, 
cal Manxicu, cal Martret (act. cal Sindreu), 
cal Maxurdom, cal Mitger, cal Nen tit (viu 
Isidre Pons), cal Not, cal Not de dalt (act. 
cal Suñé), cal Pardinas (viu Juan Cambra), 
cal Paró, cal Pere Isidre (act. cal Esper-
danyer), cal Petit Pascualet, cal Pastor (act. 
cal Sió), cal Pons, cal Pepell petit, cal Pau 
(act. Jepató Pau), cal Pere fuster, cal Papell 
cal Pujol, cal la Rafela (act. cal Pere d'E-
Uer), cal Rigola, la Rectoría, cal Roder, cal 
Ríbot, cal Ribera, cal Ros, cal Ramonet, 
cal Renyató (Montserrat Formentí), cal 
Roca Vicens (act. cal Vicens), cal Ramón, 
cal Ribes (act, cal Niula o cal Toni), cal 
Rapera, cal Rafalet (act. Bouxaques), cal 
Síscler, cal Sanrrera, cal Sintet (act. cal la 
Tirona), cal Sindret, cal Sabater, cal Saleta, 
cal Salvador, cal la Sabaterona, cal la Saba-
terona nova (Trini Meya), cal la Treseta del 
Forn ( Alfonso Crispi), cal Trunyo (act. cal 
Padilla), cal Tegidor (act. cal la Matildeta o 
Andreu), cal Teta (act. cal Tallaferro), cal 
Turet, cal la Vinya, cal Viader (act. cal Ri-
gall), cal Visansó, cal Xerric, cal XelJa,cal 
Xic (act. casa del mestre, ball, ajuntament). 

BOBATE 

Cal Rufíandís, cal Just, cal Peret Rufí-
andis, Molír de Ger, son dues cases. 

SAGA 
Cal Murull (act. cal Grauet), cal Patxó 

(act. cal Udal), cal Pau, cal Consellabre. 
PRAT DE TRES CASES 

Cal Pujol, cal Franfes, cal Uagustere, 
cal Garrió, cal la María Cambra, la Torre de 
Cameron, la viude Riera, cal Coronel, cal 
Rícart. • 



ELSPtEON ASMES 
Qué és un pleonasme? El Di'ccionari Genera/ de la 

Llengua Catalana ens diu: PLEONASME. Emprament de 
mes mots que els necessaris per a expressar una Idea. 

La llengua parlada construeix oracions com: "Es una 
canQÓ queja la tinc molt sentida", on l'antecedent LLIC 
ó ve representat dins l'oració relativa peí pronom relatiu 
QUE i peí pronom feble LA. Aquesta repetido d'un ma-
teix antecedent per dos pronoms és incorrecta. S'ha de 
suprimir, dones, el pronom feble; la construcció correcta 
és: "Es una candió que ja tinc molt sentida". 

Es probable que aquesta darrera frase, la correcta, 
produeixi una certa estranyesa al lector. ¿No és mes es-
trany el fet de repetir un mot que, a mes de no ser ne-
cessari, converteix en incorrecta la frase on es pronun- • 
cía? Aixó podriem dir que, fins i tot, cau a l'absurd. 

També cal anar en compte a construir frases com: "hi 
vaig anar-hi", "la vaig veure-la", etc., ja que amb un pro
nom n'hi ha prou. Cal dir, dones: hi vaig anar" o "vaig 
anar-hi", "la vaig veure"o "vaig veure-la". 

LAURA FABRA 

Anunciem que s'ha acabat el plap per l'en-
trega d'oríginals per participar en els concur
sos de poesía convocáis per Amics de Cer-
danya. Els origináis que es rebin a partir del 
30 de marp entraran a concurs per l'any vi-
nent. Informem també que el Jurat ha quedat 
composat per les persones següents: Pasqual 
Farras, Laura Fabra, Armando García, Salva
dor Torrent i Joan Planella. • 

^ ^ ¿A Ô  LLET D ALTA MUNTANYA 
ESlERIUnnDIl 

LA TROBAREU A TOTES LES BOTIGUES DE 
LA CERDANYA EN BOTELLA DE LITRE I MtG 

CERDANYA " PUIGCERDA 

abril/RUFACA/21 



LA XARXA HIDROGRÁFICA 
DE LA CERDANYA 

La Cerdanya és el país de I'alt Se-
gre. En efecte, la millor definició ob-
jectiva que veig de la Cerdanya és 
com a conca hidrográfica de I'alt curs 
del Segre. Aquest és un fet incontro
vertible. Certament, molts geógrafs o 
pob'tics afegeixen o sostreuen, sovint 
assenyadament, territoris margináis 
per raons geográfiques, económiques 
i sobretot administratives deis estats 
espanyol, francés i ádhuc andorra. 

Des del punt de vista ñuvial, els lí-
mits de la Cerdanya son situats al 
coll de Pimorent, coU de la Perxa i 
collada de Toses. Respecte a la sepa-
ració amb la comarca de l'Urgellet o 
Alt Urgell, la definició hidrográfica 
embarga una solució de continuitat 
cosa convenient a hores d'ara. 

Passem seguidament a l'aspecte 
descriptiu, tot bandejant els frag-
ments d'altres sistemes hidrográfics 
(de l'Arieja, de la Tet i fins i tot de 
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l'AudeJ, diversament integrats a la 
Cerdanya per raons geográfico-polí-
tiques. 

El riu Segre neix a les anomenades 
Fonts del Segre, dins el circ de la 
Culassa, al nord del Pie del Segre 
(massís del Puigmal). Es tracta d'un 
paratge d'incomparable beUesá natu
ral que caldria protegir especialment. 

Abans de confluir amb el Querol, 
al sud de Puigcerdá, el Segre rep per 
la dreta el riu Angost (que resulta de 
la unió deis ñus d'Eina i de Bolque-
ra), la riera d'Eguet i el Raür (format 
per les aigües deis rius d'Angostrina i 
de Brangoh'); i per l'esquerra el riu 
d'Er i el torrent de la Llavanera. 

Prop de Talltorta, les aigües del 
Segre s'ajunten amb les del riu de 
Querol o d'Aravó, el qual aporta un 
cabal semblant al del Segre (uns 6,5 
m3/s.). El riu de Querol és un emis-
sari de Testany de Lanós, mesura uns 
30 Qms. de llargária i a la vegada té 

diversos afluents. El sistema hidro-
gráfic alt-segriá és, dones, bicéfal. 

Aigües avall de Taiguabarreig de 
Talltorta, el Segre rep per la dreta els 
següents afluents principáis: riu d'A-
gustins, riera de Ger (formada per la 
confluencia deis torrents de Coforn 
i de Montmelús), riu Duran, riu de la 
Llosa i riu d'Aránser. Per l'esquerra 
hi aflueixen els següents cursos d'ai-
gua principáis: riu d'Alp, torrent de 
la Valira, torrent de l'Ingla o de San
ta María, torrent de Pi, torrent de 
Ridolaina i riu de Víllec. 

Respecte al perfil hidrográfic de 
I'alt curs del Segre, cal remarcar que 
el primer tros, des del naixement fins 
a Sallagosa, consisteix en un descens 
abrupte, des d'uns 2.600 m. fins a 
1.300 m. d'altitud. Des d'aquí fins a 
Bellver, el Segre salva només una di
ferencia de nivells d'uns 300 m.; par-
ticularment plácid n'és el trajéete 
compres entre Llívia i Isóvil. A partir 
de Martinet, el perfil hidrográfic es-
devé altre cop rost. 

Com acabament d'aquest comen-
tari, vull plantejar aquesta qüestió: 
Per qué les aigües cerdanes han de re
correr centenars de quilómetres 
abans de desembocar al Mediterrani, 
quan només els cadria un curt reco-
rregut d'uns 100 Qms. si ho feien, a 
través de la Tet, al mateix mar prop 
de Perpinyá? Una altra possible via 
de sortida fluvial era a través de] Ri-
gart - Freser - Ter. Dues altres possi-
bilitats, mes inversemblants, eren per 
l'Arieja - Carona i per l'Aude. Pero 
la historia geológica és com és i una 
diferencia d'uns metres determina el 
decurs fluvial. Si l'altiplá de la Perxa 
hagués fet uns quants metres menys 
d'algária, el Ilac miocénic de la Cer
danya hauria emés fácUment les seves 
aigües a través de Tactual curs de la 
Tet, i no hauria calgut l'excavació 
lenta i costosa d'un llarg congost per 
tal de trobar-ne una eixida. El ma
teix es pot dir si la collada dt Toses, 
el coll de Pimorent o el coll de la 
Quillana haguessin estat mes baixos. 
En qualsevol deis casos la historia i 
la situació actual de la Cerdanya hau-
rien estat, sens dubte, forga diferents 

A. M. HERNÁNDEZ i CARDONA 
membre de la Institució Catalana 

d'Historia Natural i de la Real 
Sociedad Española de Historia 

Natura] 
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MES OPINIONS 
SOBRE 

L'HOSPITAL 

Ultimament sembla ésser que hi ha 
una polémica mes o menys pública, 
sobre l'hospital de Puigcerdá, és per 
aixó que se m'han ocorregut aqüestes 
consideracions: 

Moltes vegades al parlar de la "so-
lució" de l'Hospital veiem com a re-
mei deis seus mals, el que se'n fací 
carree la Seguretat Social; tenint en 
compte que no tota la població de la 
comarca hi está inclosa, i que l'Hos
pital també fa funcions d'Asil, que la 
Seguretat Social no cobreix; aixo se
ria discriminar a una parí de la pobla
ció, 

Així dones si bé está clara la neces-
sitat de que THospital, com a únic 
centre de la comarca, ha de cubrir 
TOTES les prestacions médic-sanitá-
ries de la població de la seva área 
d'influéncia (tenint en compte les se-
ves limitacions humanes i técniques). 
Ens trobem en que una part de la po
blació li correspon un assisténcia 
sanitaria gratuita (els "beneficiaris de 
la S.S., que ja paguen les seves quo-

tes) entenent per gratuita que no han 
de pagar per acte medie, i al mateix 
temps els mala4ts els malaltsdiguem-
ne "priváis" o bé están subscrits a 
una asseguranf;a particular lucrativa 
o paguen per cada prestació que re-
ben. 

D'ací podem arribar a dir, que dins 
l'Hospital, si han de atendré comple-
tament i d'una forma gratuita ais ma-
lalts de la S.S.; i al mateix temps ais 
malalts privats o de "pago". 

D'aquesta manera ens trobem amb 
un Hospital al servei del Poblé, a on 
els habitants de la comarca son els 
únics que se'n beneficien de la seva 
existencia. 

Hom considera la Medicina com 
una actitud no lucrativa, de tal mane
ra que si comparem un hospital amb 
una fábrica, ens trobem amb una em
presa, que si bé els "costos de pro
dúcelo'*, de salut en aquest cas, son 
molt elevats degut ais costos de mit-
jans técnics i humans. Tenint en 
compte que la "SALUT" és un dret 
per tothom, no podem permetre 
que NINGU faci negoci dins d'aques
ta empresa. Encara mes, els gastos de 
producció tindrien de sortir, per a 
tothom, del pressupost de l'Estat. 

Per aixó afirmo que es INTOLE
RABLE que es faci servir un Hospi
tal Public com a centre d'activitats 
lucratives, tant per part d'empreses 
(Intesa), com per part de particulars 
(certsmetges). 

Ja se sap i és molt normal, que si 
una persona no cobre, no treballa. A 
l'Hospital hi ha un personal treba-
llant que ha de cobrar, molt bé, d'a-
cord. . . Pero si mirem el quadre me
die, que son els que quasi sempre co
bren per prestació donada, ens po
dem preguntar: 

Qui els revisa els seus guanys? A 
l'hora de cobrar honoraris, quins 
interessos teñen en compte?, els del 
malalt (que en aquest cas representen 
els de tota la població), els de THos-
pital, o els seus interessos com a sers. 
mctges. 

Si només miren els seus interessos, 
la seva actitud és indigne, dones 
s'aprofiten de la necessitat de la gent, 
per a fer-hi negoci, i a sobre dins un 

establiment (l'Hospital) que ni els 
pertany, ni els ha costat res. Seria 
diferent dins una cb'nica privada. 

Si es miren els interessos de l'Hos
pital, suposa: l'existéneia d'un estudi 
del cost real de qualsevol prestació, i 
l'estudi de les diferentes subvencions 
de les que pugui disposar, per a do
nar el preu just perqué no hagi de 
tancar per colapse económic. L'únic 
interés seu és mantenir i augmentar 
la seva capacitat de servei. Si aixó no 
es fa així, tornem a eaure amb crite-
ris mercantilistes a l'hora de posar 
preu. I aquí les responsabilitats es re-
parteixen tant entre la direcció, com 
entre la junta degovern. 

He deixat per l'últim els interessos 
del malalt, potser perqué ja están 
prou clars. El malalt té dret, necessi-
ta, una bona assiténcia, i que se li res-
pecti el dret de la Salut, sense fer-hi 
negoci, i menys dins un establiment 
teóricament públic. 

Mes amunt deia que és l'Estat qui 
ha de pagar la Medicina, al nostre 
país la major part de la Medicina Pú
blica la paga el poblé a través de les 
quotes de la Seguretat Social. 

Ací a la comarca hi ha cinc metges 
i cinc ATS, que al mateix temps que 
son funcionaris del Ministeri de Sani-
tat, també cobren per atendré ais be
neficiaris de la Seguretat Social. Cap 
d'ells, com a treballador de la S.S., 
está vincuiat a l'Hospital. Arribant al 
cas de Puigcerdá, a on mentres els 
malalts fan cua al mig del carrer per 
visitar-se per el "seguro", dons l'Hos
pital, que pertany a tot el poblé, la 
gent que s'espera per visitar-se amb 
el metge de "pago" (medicina priva
da", té la sala d'espera ben confor
table. 

Per qué els beneficiaris de la medi
cina pública (SS) no teñen accés or-
dinari a l'Hospital, i els que sostenen 
la medicina privada, un negoci, si? 

No és l'Hospital una institució del 
Poblé? 

I després ens volen fer confondre 
un hospital públic, a on si fa medici
na privada, amb un centre meravellós 
de medicina pública, increíble! [ 

Joaquim Girait i Riba 
abrü/RUFACA/23 



Con frecuencia veo que el nombre del 
pueblecito de Urús, viene escrito (ya en pu
blicaciones o bien en escritos personales), 
como GRUS y me gustaría que si alguien 
sabe exactamente cual es el nombre correc
to me lo indicase, pues mis indagaciones al 
respecto, no me han aclarado cual de (os 
dos nombres está bien y mal escrito. 

Doy gracias anticipadas a quien pueda 
aclarar mis dudas. 

Soy una vecina de PUIGCERDA que 
llevo 25 años viviendo en esta hermosa vi
lla. 

Me dir i jo a todos ustedes para exponer
les un T E M A de suma importancia y que 
nos afecta a todos por igual. 

Anteriormente nos quejábamos de que 
el HOSPITAL no valía nada, que no había 
buenos médicos nos faltaba asistencia, que 
no nos atendían como nosotros deseába
mos y otras quejas más. O sea que no nos 
poníamos de acuerdo entre todos. 

Actualmente, yo creo que de médicos 
no nos faltan ni tampoco asistencia ya que 
si nos ponemos a pensar sin médicos sin 
asistencia y otras muchas cosas más a mí 
parecer un HOSPITAL no podría seguir 
adelante. NOSOTROS lo criticamos cada 
vez más y no nos damos cuenta que un 

EDIFICIO tan importante com es EL 
HOSPITAL que nos hace tanta falta lo 
echemos por tierra y creo que esto no nos 
llevará a ninguna parte y menos a solucio
nar los pequeños problemas que puede 
haber, ya que EL HOSPITAL depende de 
muchas personas que saben lo que este 
necesita. 

Por eso creo que un paciente cuando va 
a visitarse y a su salida lo cri t iquen sin nin
guna razón sin tener alguna que de verdad 
sea para criticarlo que como está hoy el 
HOSPITAL dudo que se le pueda criticar 
como !o hacemos, además creo que el que 
menos ha ido allí a visitarse: ¿acaso no le 
han atendido como a otro paciente? ¿aca
so él es especial? si es especial que coma 
más como dice el refrán QUIEN TENGA 
MAS QUE COMA MAS ya que si no sale 
satisfecha que no vaya al f in y al cabo na

die le ha llamado. 
Yo creo que una cosa tan indispensable 

como es un HOSPITAL con sus médicos, 
ayudantes y actualmente con sus auxilia
res e tc . . . no le echemos por el suelo. 

Les ruego ante todo que seamos un 
poco optimistas y veamos la parte posi
tiva del HOSPITAL ya que si solamente 
miramos lo negativo no llegaremos a nin
gún acuerdo entre todos. De lo negativo 
que puede haber ya se encargarán ciertas 
personas que están dentro del edificio 
pero porque no también nosotros. 

Por eso les ruego que pensemos un 
poco sobre este TEMA QUE COMO he 
dicho anteriormente es un problema que 
nos afecta a todos. 

GRACIAS POR O Í R M E 

Una admiradora de Puigcerdá 

- ;» f;;. 
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Els nens escriuen 
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CARNAVAL 
Gran alegría la que hem de teñir, el 

bonic Carnaval ja torna a estar aquí. 
Podem estar joiosos, ja que per lo menys 

una de les numeroses festes populars, s'ha 
pogut recobrar, i tot i seguint la la.jornada 
després de quaranta anys de prohibició.en 
la que es torna a disfrutar el carnestoltes, 
hasigut tot unéxit. 

Ara situare la meva redacció a Puigcerdá 
i tal com jo personalment la vaig veure i 
sentir. 

La vigilia, tots, principalment els infants 
estavem nerviosos i ocupats per poguer 
concloure les nostres disfresses , per Iluir-
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les réndenla; tot i posant-hi, roriginalitat 
i perfecció possibles. 

Per disfrutar el carnaval, hi van haver 
moltes opcions, des de poguer anar a les 
festes del 32, piscina, etc.; a fer-se les seves 
festes privades.. Una cosa era comú en totes 
r alegría. 

El punt final va ser la festa del matí del 
dilluns del col.legí Alfons I, lo millor va ser 
la col.Iaboració, o siguí, tothom es va dis-
fressar (menys aJgunes escasses excepcions) 
fins i tot els professors. Va ser molt divertí! 
era per veure-ho! "alguns amics era molt 
difícil de coneixer-los" amb les disfresses, 
de totes menes. S'hí pedia veure de tot. 
Ademes del important ambient, els jocs 

diverssos organítzats pels diferents cursos, 
varen ser molt agradables: desfilades, jocs 

• de cucanyes, gincames. . . 
Lo mes bonic va ser la col.Iaboració i 

compenetració entre grans i xics, ja que en 
aquest día els petits disfrutarem quantitat, 
i els grans pogueren tornar d'alguna manera 
a ésser xics. Després amb decisió molt acer
tada, es va donar festa també a la Larde. 
Va ser un jorn que val la pena conservar i 
repetir, la proba está en que va ser acullida 
fervorosament a tot arreu. El carnaval 
només el tenini una vegada a l'any, mirem 
de disfrutar-lo. 

Nuria Gil 
8é. del col.legi Alfons I 



Iletreé 

CARNESTOLTES 
DELCOL.LEGI 

El passat dia 24 de febrer al col.legi hi 
va haver una festa de Carnestoltes. Tothom 
va anar disfressat, iii liavia disfresses per 
tots els gustos: indis, moros. . . Un profes-
sor (que no vull dir el nom) va anar vestit 
de nen amb un vestit de mariner petit i una 
senyoreta (que tampoc vull dir el nom) va 
anar de nena fent parella amb el dit direc
tor. Glupí m'he passat! Deixem-ho correr. 

També hi havia una parella de nensque 
estaven disfressats, un de senyora i Taltre 
de nen petit al que portava en un cotxe 
dMnfant. 

Després van organitzar jocs, com trencar 
oUes.. . i una gimcama, 

Lo que em va fastigajar mes és que 
alguns nens no vinguessin i que d'altres que 
eren allá anessin sense cap disfressa. 

Alonso Sola 
7é. EGB 

Carnestoltes ens diu per ell sol disfres
ses, festa, alegría. Es un dia bastant divertit, 
Carnestoltes es fa diferent segons els llocs, 
pero no em refereixo a paísos estrangers, 
sino diferent dins una sola comarca. El 
Carnestoltes de poblé és mes divertit. 

Els infants passen per les cases dema-
nant RUSTITA, i la gent gran els dona bu
tifarra negra, trumfes, sebes, ous, galetes, 
. . . diners. . . perqué després de diñar i 

EL CARNESTOLTES 
haver passat per tot el poblé, els petits 
puguin fer un berenar. 

Aixó es fa un cop cada any i una vega
da a casa de cada mfant. Segons quins 
pobles ho fan a la placea i per a tothom, 

En canvi, en llocs mes grans (mes de 500 
habitants) no sol ésser així. son grups que 

es fan ells mateixos els seus balls, festes, 
etc. 

Aquest any el Carnestoltes a Barcelona, 
per exemple, ha sigut molt bonic. Durant 
el dia es van fer unes voltes amb carroces 
per tots els carrcrs orijicipals i la gent dis-
fressada va protagonitzar un alegre cercavi-
!a. '^'^'^^ 

Ángel MaureL 
Sé. EGN 

LANEU CASA GRAN 
El poblet es cobert de neu, 
Els pagesos diueu que "Any de neu 
Any de bé de Déu" 
Quina blancor imaculada! 
Que esborra el fang i la pinja. 
Cobreix plana i muntanya 
Els arbres iii sont florits 
De blanc cristall. 
El cel es blau i el sol 
S'hiha enmirallat. 
La neu es trista segons per qui, 
L 'infant hi es felig, 
corre, llisa, joga a fer ninots 
Tot vermellot. 
Eljovent, riu, tot li somriu. 
Per tots la neu no és geliu. 

El que no és esportiu. ^ ., 
Esadmiratiu. 
I per l'anciá, vora la llar 
acostant-se al caliu. es l'hora 
de reflectir. . . 

Avui ploro per tu, "Casa Gran", 
On he passat la meva vida. 
Ja no ens [aras mes companyia 
Perqué ara et derrocaran. 
Aviat t'hauran destrossat 
I a mi aixó em sabrá molt greu, 
Pero pensa que diníre meu 
Jo no t'hauré mai oblidat. 
Els teus crits sonaran amb feblesa. 
Oh, "Casa Gran'', no vull veure ta mort 
Perqué jo també em moriré aquest dia! 
Tu ets la llar de ma infantesa 
I sempre estarás dintre el meu cor. 
Car amb tu hi deixo la meva vida. 

Nuria 
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FOTO DENUNCIA 

a Puigcerdá 
es pot aparcar 

al mig deis 
carrers i no 

passa res. 
De qué 

serve ixen 
les urbanes? 

HOQUE! SOBRE GEL 
C.H. JACA - Í4 i C.H. PUIGCERDÁ - 3 

El passat vuit de marc: es disputa el darrer partit con
tra el C.H. Jaca, el partit era de pur trámit ¡a que es co-
neixien perfectament les possibilitats deis dos equips. 

De tota manera el Puigcerdá jugá dues parts, les pri-
meres, molt acceptables i va ésser a la tercera quan la mi-
llor candido física, així com una millor estructurado del 
¡oc per part del Jaca possá en evidencia al Puigcerdá 
marcant set gols. 

Ets parcials foren 2-6, 1 - 117-0, com queda refte-
xat en el marcador la segona part fou la mes anivellada. 

Una vegada mes ha acavat la Higa i el Puigcerdá ha es-
tat per sota de les seves possibilitats, ¡a que s 'han perdut 
partits incomprensiblernent i a/tres s'han ¡ugat molt ma-
lament, també és cert que sense pista no es pot anar en-
lloc i esperem que peí prpxim any la pista, l'anhelada 
pista sigui un fet. 

CLASIFICACIO FINAL 

/ TXURI - URDÍÑ .' 26 p. 
2 CASCO VIEJO ... ŵ ,v ,,v....:H... .¥ 23p. 

-.•/.t - / l i U - • i . j 

^ * b 9 l 
PISTA DE GEL 

3. C.F.BARCELONA. .22 p. 
4 C.H. JACA .•!•:....:..!, 17p. 
5 ALAVIZ DE VITORIA.. lOp. 
6 BOADILLA DE MADRID 6p. 
7 C.H. PUIGCERDÁ i*}. Í^;^-,.^-,^ 5p. 
8 C.G. CATALUNYA 

(*) Puigcerdá amb un punt menys per sanció federativa, 
que rimpideix assolir la sisena posicló. 
26/RUFACA/afarU 

En quant a la pista de gel no podem oferir cap noticia 
definitiva. Possats en contacte amb la ¡unta provisional, 
encara no han rebut els diners, pero ens informaren que 
des de Girona diuen que no cal patir i que és definitiu, 
que la pista Ja és un fet, pero encara no s'ha rebut res. 

Per altra banda una empresa belga va fer un ofen'ment 
d'una pista, que és de plástic, pero el problema és que 
no están homologades per les federacions, son mes len
tes i encara no son massa conegudes pero ofereixen tes 
avantatges que no teñen prácticament consum eléctric i 
duren un millo d'hores, segons fonts venedores, valdría 
la pena veure les versions de dirigents d'aquests tipus de 
pistes en funcionament. 

El cost és d'un divuit milions de pessetes. 
Pere Capdevila 
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P€NSIONS 

"la Caña" 
JOSÉ ANTONIO 2 2 TELÉFON 880147 

PUIGCERDA 

MEF,s.A. 
MUNTATGES ELÉCTRICS, 

DOMÉSTICS I INDUSTRIALS 

Avinguda Dr. Piguillem, 3 - PUIGCERDA (Girona) 

BOTIGUES ESPECIALITZADES 

CARREK MAJ0R,9: M i 16 i'iiu;rt:RDA 

Palau 
Major, 13 - Teléfon 88 06 99 Püigcerdá 

C O N S T R U C C I O N E S 

F. BRAVO 

COLONIA SIMÓN, 17,10, la . 
TELEFONO. 88 13 44 

PUIGCERDA (GERONA) 

ELECTRQDOMÉSTICS 

PIRIIMEU 

Avinguda Dr. Piguillem, 3 

PUIGCERDA 
(Girona) 

SSIBBBÍDISS 
SOUVENIRS - J U G U E T E R Í A 

ARTÍCULOS REGALO 
LISTAS DE BODA 

PLAZA DEL CAMPANARIO, 10 
TeL 88 02 77 PUIGCERDA 

.^ 
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MAS CÁTALA 
MERANGES (LA CERDA>rV V) 

T.972-880():53 

CUINA TÍPICA CATALANA GUARDONADA 
AMB ELS PREMIS "IGNASI DOMENECH" 

1978 i 1979 

6 APARTAMENTS RÜSTICS DE LLOGUER 
I PLENS DE COMODITATS 

AMBIENTMOLTSELECTE *50 PLACES* 
(Aconsellem reservar placa per teléfon) 

PRIMAVERA 1980 - DEL 8 Abril al 8 Juliol 
de dimarts a diumenge 

CURSETS DE CUINA CA TA LANA 
20 Plats forts i 10 Postres 

Seleccionáis - Explicáis - Elaboráis - Cuinatsl i Degusiats 

comentaris per un periodista expert 
en gastronomía 


